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نایب رئیس مجلس 
می گوید شاید برنامه 
توسعه بتواند برای 
رمزارزی ها یک فرصت 
خوب رگولاتوری باشد
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و کسب وکارهای 
رمزارزی ایران  بر 
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پروژههاوشرکتهایفعالدرآندردستهایدههایابرنامههایاستارتاپی

متکیبراصلعدمقطعیتجایمیگیرند.ازطرفدیگردرکنار
کسبوکارهایواقعیکههنوزمشخصنیستچقدرماندگارهستندو
بقاخواهندداشت،بسیاریپروژههاوتوکنهایبدونپشتوانههمدرفضای
مجازیواینترنتباتبلیغاتگستردهتلاشدارندسرمایههایکاربرانرابه

سمتخودجذبکنند.
ازاینروفعالیتدراینفضاباریسکزیادیهمراهاست.اگردانشکافیدر

حوزهسرمایهگذارینداریدوبارمزارزهابهدرستیآشنانیستید،توصیهمیکنیم
بههیچوجهوارداینفضانشوید.مطالبماهنامه»رمزارز«تلاشیاستجهت

تقویتاکوسیستمکسبوکارهایبلاکچینیورمزارزیایرانو
بههیچوجهجنبهتوصیهمالییاسرمایهگذاریندارد.

شفاف سازی و
 هشدار 
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عصــر تراکنــش و... بخشــی از ایــن تلاش ها بوده اســت. 
برگزاری رویدادهای تخصصی که هم فرصتی برای گرد هم 
آمدن و هم افزایی و انتقال تجربه فعالان این حوزه باشد و 
هــم بتــوان در آنها آموخــت، یــاد داد و بــا بازیگــران دیگر 
ازجملــه رگولاتورهــا تعاملــی ســازنده برقــرار کــرد، بخش 
دیگری از تکاپوی راه کار در اکوسیستم رمزارز کشور بوده 
است. انتشار کتاب های تخصصی در انتشارات مجموعه 
و کمــک بــه فعالیــت صنفــی کنشــگران ایــن فضــای 
کسب وکاری و البته مهم تر از همه شناسایی و شناساندن 
چهره ها و کسب وکارهای جدید، راهبردی است که ما در 
راه کار دنبال می کنیم. هدف جز این نیست که مانند سایر 
اکوسیستم های اقتصاد نوآوری کشور بتوان به یک نقطه 

قابل اتکا در زیست بوم رمزارز و بلاکچین کشور رسید.

اما واقعیت این است که این   پاشنه آشیل 
اکوسیستم هنوز ضعف ها رمزارزها در ایران

و حفره هــای خالــی زیــادی 
تعــدد  و  تنــوع  دارد. 
کســب وکارها و آدم هــا و 
فعالیت های صنفی آن طور 
که باید رشد نکرده و مهم تر 
اینکــه کســب وکارهای بزرگ تــر اهمیــت ایــن نــگاه 
اکوسیســتمی را هنــوز به درســتی درک نکرده انــد. تلاش 
برای بیرون کشــیدن گلیم خود از آب، رویکردی است که 
این روزها بیشتر از هر نگاه جمع گرا و سازنده ای در میان 
کسب وکارهای رمزارزی دیده می شود. این پاشنه آشیلی 
خواهد شــد بــرای بــازار و صنعتــی کــه همین حــالا هم با 
چالش هــای بســیاری دســت وپنجه نــرم می کنــد. از 
این روســت که فکــر می کنم دعوت بــه هم افزایــی و تلاش 
برای تزریق یک رویکرد اکوسیستمی چیزی است که همه 
بازیگران این حوزه ازجمله کسب وکارهای حوزه تبادل که 
به نسبت دیگر بخش ها بلوغ و رشد بیشتری داشته اند، 
باید در ماه های آینده تمرکز و راهبردهای صنفی و بخشی 
از منابــع خــود را معطــوف بــه آن کننــد. نگاهی کــه در آن 
همراه شــدن با تلاش هــا و حرکت هایی که دیگــران )حتی 
رقبا( رقم زده اند یــک اصل کلیدی برای رشــد و بقای یک 

اکوسیستم قلمداد می شود 

چرا نگاه  نگاه اکوسیستمی داشتن 
اکوسیستمی 
مهم است؟

بــه پدیده هــا و بازارهــا و 
فناوری هــای نوظهــور یــک 
لــزام در دنیــای جدیــد  ا
کســب وکار اســت. نگاهی 
کــه تأکیــد اصلــی آن بــر 
ســاختن میدانی اســت که 
در آن متغیرهــای تأثیرگــذار و بازیگــران متنــوع در کنــار 
یکدیگر در نهایت زمین بازی کسب وکار و ثروت آفرینی و 
اشتغال زایی را برای اقتصاد کشــورها فراهم می کنند. در 
این رویکرد است که حتی خود بازیگران بخشی از توجه، 
انــرژی و حتــی منابع شــان را صــرف حضــور بازیگــران و 
متغیرهای دیگــر می کنند. در اکوسیســتم ها رســیدن به 
یک مرحله از تکامل نسبی که در آن بازیگران بخش های 
مختلــف آن اکوسیســتم متولــد و تقویــت شــوند یکی از 
زیربناهای تثبیت و در نهایت رشد آنهاست. این موضوع 
تا آن اندازه مهم و غیرقابل اجتناب است که در بسیاری از 
خــلاء  نقــاط  پیشــرو،  کســب وکارهای  بایــد  مــوارد 
اکوسیســتمی را که در آن حضور دارند شناســایی و برای 
تشویق بازیگران حاشیه ای یا غایب آن نقاط تلاش کنند. 
بازیگرانی که از رگولاتور تا دانشگاه و رسانه و سرمایه گذار 
و ... را شامل می شــود و اگر هریک غیبت داشته باشند، 
کلیت آن فضا یک اکوسیستم ناقص را شکل خواهد داد 
کــه همیــن نقصــان بــزرگ، خطرهــا و آســیب های زیادی 

متوجه آن خواهد کرد.

ما در مجموعه راه کار تلاش  تلاش های 
کرده ایــم بخش هایــی از ما در راه کار

و  رمــزارز  اکوسیســتم 
بلاکچین کشــور کــه چنین 
نقصان هــا و غیبت هایی را 
شــاهد اســت شناســایی 
کنیــم و در حــد تــوان و 
داشــته هایمان آنهــا را برطــرف یــا پــر کنیــم. پرداختــن به 
اکوسیســتم رمزارز )و نه صرفاً پدیده یا بــازار رمزارزها( در 
رســانه های مختلف مــان ازجملــه ماهنامــه تخصصــی 
»رمزارز«، هفته نامه کارنگ، سایت راه پرداخت، ماهنامه 

حفره های خالی یک اکوسیستم

سرمقاله

رضا جمیلی

سردبیر
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02
بابک مقدم، مدیرعامل اکسکوینو
نکته مهم در آموزش این اســت که یک طبقه بندی از مخاطبان این صنعت شــکل بگیــرد، زیرا از 
سیســتم ها و نهادهای نظارتی گرفته تا مشــتریان به عنوان مخاطبان این صنعت بــه آموزش نیاز 
دارند. لازم است در متاورس فضای امنی ایجاد کنیم که در این زمینه، ایجاد فضای آموزشی خاص 
کمک کننده است و صرافی ها در راستای گسترش آموزش در این حوزه نقش اول را بازی می کنند. 
معتقدم مردم آگاه تر شده اند، ولی این به معنای بلوغ نبوده و کافی نیست. ما در اکسکوینو استودیویی 
آموزشــی ایجاد کرده ایم تا هم خودمان مشــتری بیشتری داشته باشیم و هم مشــتری با آگاهی از 
پرریسک بودن بازار وارد این فضا شود.

ضیاء صدر، مدرس و ترویج گر بیت کوین و بلاکچین
 معتقدم طبقات آموزش برای کاربران متفاوت است و برای همین متولی مشخص تعیین کردن برای 
حوزه آموزش رمزارز شاید ضروری نباشد و نتواند تأثیرگذاری چندانی هم داشته باشد. به نظرم در 
مقایسه با روز اولی که به حوزه آموزش قدم گذاشتم، تعداد سرمایه گذاران بیشتر شده و این موضوع 
نشان می دهد آموزش تأثیر خود را داشته است.به اعتقاد من، این طور نیست که موضوع آموزش 
رمزارز در ایران ضعیف باشد، اما همراه با پیشرفت جامعه، کلاهبرداران و سارقان هم راهکارهای 

جدیدی پیدا می کنند. از این رو باید آموزش مدام به روز شود و برای آن تلاش بیشتری کرد.

03

جمشید عباس پور، رئیس هیئت مدیره کوینینو
با این موضوع که صرافی ها باید نقش آموزش در این حوزه را بر عهده بگیرند، مخالف هستم. در 
بحث آموزش با طیف های متفاوتی مواجه هستیم و آموزش به برنامه نویس، صرافی و مشتری این 
حوزه با یکدیگر متفاوت است و هر یک از این گروه ها باید آموزش متناسب با فعالیت خود را دریافت 
کنند. وظیفه همه نهادهاست که به موضوع آموزش در حوزه بلاکچین و رمزارز ورود کنند. صرافی 

در نهایت یک بنگاه اقتصادی است و باید بین میزان ورودی خود و حفظ کاربر تعادل برقرار کند.
باید به موضوع تفکیک آموزش متناسب با نوع مخاطب توجه شود؛ طوری که همه نهادهای این 

حوزه به وظیفه آموزشی خود عمل کنند.

01

 آموزش 
در حوزه رمزارز

اهمیت
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کسبوکار
کسب وکارهای رمزارزی و بلاکچینی در یک ماه گذشته هم در داخل کشور و هم در بازار بین الملل تحرک بیشتری 

ً به حرکت واداشته است. البته در داخل کشور  داشتند. حرکت صعودی بازار بسیاری از پروژه ها و برنامه های بر زمین مانده را مجددا
هنوز اثرات و گرفتاری های ناشی از محدودیت اینترنت بر همه چیز سایه انداخته است.

 آموزش 
در حوزه رمزارز



10
مـــاهنــــــامه 
رز رمــــــــــــزا
شـــــماره 42

یک شرکت سرمایه گذاری خطرپذیر 
بــر پروژه هــای بلاکچینــی آمریکای 
لاتین متمرکز شده و برای راه اندازی 
آنها تلاش می کند. شرکت نوظهور 
»آزتــلان کپیتــال« یــک شــرکت 
مدیریــت دارایــی و ســرمایه دیجیتــال اســت کــه روی 
پروژه های بلاکچینی سرمایه گذاری های خطرپذیر انجام 
می دهد. این شرکت توسط آرماندو آگیلار و جک ساراکو 
رهبری می شود. آگیلار از کارکنان لایت شیفت کپیتال و 
ســاراکو مؤســس چنــد اســتارتاپ بلاکچینــی در منطقــه 
اســت. ســاراکو در آرژانتیــن مســتقر اســت و در یکــی از 
شــرکت های ســرمایه گذاری خوش نــام ســیلیکون ولی، 

وای کامبینیتور هم فعالیت می کند. 

سرمایه گذاری  به نظر می رسد آزتلان قصد 
روی 
استارتاپ های 
آمریکای لاتین

دارد تا پایان ســه ماهه اول، 
ســرمایه و شــرکای خــود را 
محــدود نگــه دارد. ایــن 
اســت  معتقــد  شــرکت 
فرصت ها و اســتارتاپ های 
آینده دار بسیاری در سراســر آمریکای لاتین وجود دارد، 
اما معمولاً این استارتاپ ها از ســوی ایالات متحده مورد 

حمایت قــرار نگرفته اند. البته ایــن امر در مورد ســایر مراکز کریپتو ازجمله آســیای جنوب 
شرقی و بخش هایی از اروپا نیز صادق است.

برخی اعتقاد دارنــد ســرمایه گذاری بر اســتارتاپ های آمریــکای جنوبی و مرکــزی نیازمند 
زحمت و تلاش زیــاد برای بررســی تمام زیرساخت هاســت. به همین دلیــل به ندرت پیش 
می آید ســرمایه گذاران مناطق دیگر روی اســتارتاپ های آمریکای لاتین هزینــه کنند، زیرا 
شــناخت کافی از وضعیــت پروژه هــا و اســتارتاپ های ایــن منطقــه ندارند که این مســئله 

سرمایه گذاری را سخت می کند. 
مرسدس بیدارت، مدیر اجرایی بانک دارایی های دیجیتال کوییپو در یک صحبت کلی در 
مورد آمریکای لاتین می گوید: »فناوری های متحول کننــده و نوظهور آمریکای لاتین، این 
منطقه را به مکانی عالی برای سرمایه گذاری روی ارزهای دیجیتال تبدیل کرده است.« او 
می افزاید: »برخی از صندوق های ارز دیجیتالی که در منطقه آمریکای لاتین در حال ظهور 
هســتند، نه تنها برای آینده آمریــکای لاتین، بلکه بــرای اقتصادهای نوظهــور الهام بخش 

هستند.«  
بیــدارت ادامــه می دهــد: »چندیــن صنــدوق ســرمایه گذاری شناخته شــده در حــال 
ســرمایه گذاری بــر آفریقا و آمریــکای لاتین هســتند و نــه دیگر کشــورها. این نکته نشــان 
می دهد حتی اگر بحرانی در مسیر ارزهای دیجیتال به وجود بیاید، باز هم ارزهای دیجیتال 
می توانند به کشــورهای ما کمک کنند تا ثبات بیشتری به دســت آورند یا حتی کانال های 

جدیدی در اقتصاد ما ایجاد کنند.« 
بر اســاس داده های سی بی  اینســایت، یک شــرکت مطــرح در زمینــه تجزیه وتحلیل داده، 
در ســال 2۰2۱ حدود 2۰۵ میلیون )4۳ درصد( ســاکنان منطقه فاقد حساب بانکی بودند. 
بر اســاس همین مطالعه ۱2 درصد جمعیت جهان از چنین وضعیتــی برخوردارند. ظاهراً 
سرمایه گذاران کریپتویی که نقدینگی کافی دارند، امروزه توجه بیشتری به آمریکای لاتین 

آمریکای جنوبی چقدر 
شانس تبدیل شدن به 
بازار بزرگ رمزارز را دارد؟ 
مشکلات بانکی در این 
قاره چقدر می تواند موتور 
رشد این رؤیا باشد؟

مانند بسیاری از کسب وکارهای بلاکچینی و رمزارزی مشابه، آزتلان می خواهد آمریکای لاتین را به یکی از مراکز 
جدید کریپتو تبدیل کند؛ یک شرکت سرمایه گذاری خطرپذیر که باور دارد فرصت ها و استارتاپ های آینده دار بسیاری در 

سراسر آمریکای لاتین وجود دارند. ببینید این کسب وکار چه می کند و روی چه گروه های هدفی تمرکز کرده است و 
چطور می خواهد مزیت هایش را در این قاره در حال توسعه عملیاتی کند...

کریپتویلاتین
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نشــان می دهند. از دید آنها آمریکای لاتین پر از پروژه ها 
و سوژه های سودده است. 

آزتلان و شرکت های مشابه   ایده آزتلان  برای 
بــاور دارنــد کــه ســاکنان مردم چیست؟

آمریــکای لاتین معمــولاً با 
تــورم فزاینــده و فقــدان 
راه حل هــای بانکی مشــابه 
شــهروندان ســایر مناطــق 
آمریــکا درگیر هســتند. به 
همین دلیل مردم ایــن منطقه به شــبکه های غیرمتمرکز 
روی می آورنــد. آنهــا معتقدنــد مناطقــی که زیرســاخت 
خدمات مالــی ســنتی را ندارنــد، می توانند مراکــزی برای 
کریپتو باشــند.  در واقع آزتلان قصــد دارد پس از ارزیابی 
اســتارتاپ های بلاکچینی که در مراحل اولیــه قرار دارند، 

روی آنها سرمایه گذاری کند. 
آزتــلان می خواهــد روی اســتارتاپ هایی کــه در مرحلــه 
پیشــابذری یــا بــذری هســتند تمرکــز کنــد. به عــلاوه این 
شــرکت می خواهد یک شــبکه رمزارزی بومی متشکل از 
ســرمایه گذاران خطرپذیــر، توســعه دهندگان لایــه یک و 
سایر فعالان کریپتویی تشــکیل دهد تا جریان معاملات 

رمزارزی را در آمریکای لاتین راه اندازی کند 

یکــی از خبرهــای تلــخ مــاه گذشــته در اکوسیســتم رمــزارزی کشــور توقــف فعالیــت یکی از 
صرافی های شناخته شــده این بازار بود. صرافــی ارز دیجیتال داخلــی کوین نیک مارکت روز 
۱2 دی ماه با انتشار بیانیه ای اعلام کرد به  دلیل نبود قانون گذاری مشخص در فضای ارزهای 
دیجیتال کشور و مشــکلات حاصل از آن، فعالیت پلتفرم معاملاتی خود را متوقف خواهد 
کرد. کوین نیک مارکت یک صرافی ایرانی آنلاین ارزهای دیجیتال و زیرمجموعه ای از هلدینگ 
نیک اندیش است؛ شرکتی دانش بنیان که در زمینه علوم بلاکچین و رمزارزها)کریپتوکارنسی( 
فعالیــت می کنــد. کوین نیک مارکــت در اصــل یــک صرافــی P2P ارزهــای دیجیتــال اســت. 
خدمات این برند در قالب سایت و اپلیکیشــن کوین نیک مارکت ارائه می شود. هدف اصلی 
کوین نیک مارکت، ارائه تمامی خدمات خریدوفروش رمزارزها در بستری امن و حرفه ای است. 
اکنون بعد از گذشت سه سال از فعالیت کوین نیک مارکت، این صرافی برخلاف میل خود در 

شرایط فعلی قادر به ادامه مسیر و ارائه سرویس به کاربران نیست.

کوین نیک مارکــت در بیانیــه ای اعلام کرده که دیگــر مذاکره و  صحبت  کردن 
درباره 
قانون گذاری حوزه 
رمزارز بی فایده 
است

صحبت درباره قانون گذاری حوزه رمزارز بی فایده بوده و فقط 
بار مسئولیت را به  واسطه اعتماد مردم، برای آنها سنگین تر 
کرده اســت. در این بیانیه آمده است: »سال هاست از سوی 
حاکمیت فقط اعلام می شود که در حال بررسی قانون گذاری 
ایــن حــوزه هســتند، امــا همچنــان هیــچ خروجــی  ای از ایــن 
بررسی ها مشــاهده نشــده اســت.« کوین نیک مارکت وجود 
مشکلات متعدد را دلیل این تصمیم بیان کرده است؛ مشکلاتی که طی چند وقت اخیر به 
اوج خود رسیده؛ از جمله ارائه ندادن درگاه های پرداخت جدید، بهانه نداشتن اینماد، بهانه 
نبود قانون گذاری و غیره. به تازگی هم شاپرک برای پرداخت های ریالی درگاه ها، محدودیتی 
ایجاد کرده و کار را نسبت به قبل دشوار تر کرده است. در نهایت با توجه به اینکه نگه داشتن 
دارایی مردم در پلتفرم کوین نیک  مارکت در شرایطی که قانون مشخصی وجود ندارد، ریسک 
بســیار بزرگی برای آنها و مشتریان شــان ایجاد کــرده، این صرافــی تصمیم به توقــف ادامه 
فعالیت خود گرفت؛ بنابراین در پایان ســال ۱4۰۱ و طبق برنامه ای کــه در پایان بیانیه آمده، 
کوین نیک مارکت دیگر فعالیتی نخواهد داشــت. با وجود شرایطی که ذکر شد، امکان ارائه 
 ،OTC خدمت از طریق پلتفرم تبادل میسر نیست، اما کوین نیک مارکت به صورت صرافی
با توجه به اینکه دارایی کاربران نزد آنها به امانت باقی نمی ماند، همچنان تا زمانی که بتواند، 

به فعالیت ادامه خواهد داد 

توقف فعالیت 
کوین نیک مارکت
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برخی از دوست داران بیت کوین، پروتکل جدیدی را که باعث می شود بتوان 
ان اف تی هــا  را روی بیت کویــن ذخیره کرد، حملــه ای بــه مأموریت اصلی 
بلاکچین برای انجام تراکنش های مالی می دانند. برخی دیگر نیز می گویند 
این پروتکل جدید نیز باید در کنار سایر خدمات در فضای بلاکچین مورد 
اســتقبال قرار گیــرد. نام ایــن پروتــکل پرحاشــیه ایــن روزهــا »اردینالز« 
)Ordinals( است که به موجب آن می توان »توکن های غیرقابل تعویض« )ان اف تی( را در بلاکچین 
بیت کوین ذخیره کرد. این موضوع باعث اختلافات شدیدی بین دو گروه از دوست داران بیت کوین 
شده است. بعضی از آنها بر این باورند که بلاکچین بیت کوین باید محدود به تراکنش های مالی 
باشد؛ بعضی دیگر نیز فکر می کنند شبکه بیت کوین بزرگ و همه کاره و برای میزبانی طیف وسیعی 
از کاربردهای جدید مناسب است، حتی اگر این به معنای پیاده شدن برخی پروژه های هنری با 

مضمون میم ها باشد.
»کیسی رودرمور« خالق اردینالز می گوید که این پروتکل از »نوشته ها« یا محتوای دلخواه مانند 
متن یا تصاویری استفاده می کند که می توان آنها را به ساتوشی ها یا »سات ها« با شماره گذاری 
متوالی اضافه کرد؛ یعنی همان کوچک ترین واحدهای بیت کوین که قرار است در اردینالز برای ایجاد 
»مصنوعات دیجیتالی« منحصربه فرد که می توانند نگه داشته شده و از طریق شبکه بیت کوین 
منتقل شوند، به کار گرفته شوند. پیاده سازی پروتکل اردینالز به شکل فعلی اش، بدون استفاده از 
ارتقای سگویت ))SegWit( بیت کوین در سال 2۰۱۷ و همچنین ارتقای تپروت )Taproot( جدیدتر 
در ســال 2۰2۱ امکان پذیر نخواهد بود. سگویت در واقع وظیفه کمک رساندن به مقیاس پذیری 
بیت کوین با یک فیلد بلاکی برای نگهداری شــواهد امضاها و کلیدهای عمومی تراکنش ها را به 
عهده دارد. آسیب پذیری های بالقوه، توســعه دهندگان را مجبور به اعمال محدودیت در اندازه 
داده ها می کند. هنگامی که تپروت گسترش پیدا کرد، نگرانی های امنیتی را برطرف کرد و باعث شد 
محدودیت های قدیمی سگویت حذف شده و راه برای ذخیره سازی تکه های بزرگ داده ان اف تی در 

زنجیره بیت کوین هموار شود. پایه های تمامی این اتفاقات را اردینالز مستحکم کرد. 

پروتکل جدید یک بحث قدیمی را در مورد اینکه آیا بیت کوین 
باید بــرای مقاصــد غیر مالی اســتفاده شــود یــا خیــر، دوباره 
برانگیخته است. در سال 2۰۱۰، ساتوشی ناکاموتو، کسی که 
می گویند مخترع بیت کوین است، با یک »نه« قاطع، به این 
سؤال پاسخ داده بود اما به نظر می رسد این روزها دیگر کسی به 

آرمان ها و اظهارات ساتوشی چندان توجهی نمی کند!

مدت هــا قبــل از بــه روی کار  انهدام تجربه 
قبلی توسط 
ساتوشی ناکاموتو

آمدن اردینالز هم، تعدادی از 
بیت کوینرهای قدیمــی ایده 
ادغام یک سیستم نام دامنه 
)DNS( را در بیت کوین مطرح 
کرده  بودند. اما این پروژه با نام 
BitDNS به ســرعت توســط 
ساتوشی منهدم شد. در آن زمان ساتوشی ناکاموتو اعلام کرده 
بود »انباشــته کردن هر سیســتم اثبات کار در یک مجموعه 
داده، مقیاس پذیر نخواهد بود.« و با همین استدلال کوتاه به 
حیات BitDNS پایان داد. در نهایت این موضوع به پیدایش 

یک زنجیره جداگانه به نام »نیِم کوین« منجر شد.
به همین دلایل، برخی از اعضای جامعه بیت کوین پیاده سازی 
یک پروژه ان اف تی روی این بلاکچین را به عنوان یک »حمله« 
توصیف می کنند، در صورتی که بعضی از طرفداران بیت کوین 

از این پروتکل به شدت استقبال کرده اند 

چشم ناکاموتو روشن!
تنش در انجمن بیت کوین بر سر یک پروژه ان اف تی که روی بلاکچین این رمزارز ایجاد شده 

و دوباره یک بحث قدیمی را زنده کرده است
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ویتالیک بوترین، یکی از بنیان گذاران 
اتریــوم، اخیراً یــک راه حــل احتمالی 
بــرای بزرگ تریــن چالش اتریــوم ارائه 
داده است. او باور دارد احتمالاً حفظ 
حریــم خصوصــی بتوانــد مشــکل 
اتریوم را حل کند. بوترین در بیستم ژانویه اظهار داشت تمام 
اطلاعاتی که روی بلاکچیــن عمومی قــرار می گیرند، عمومی 
می شوند و به راحتی قابل دسترسی هستند؛ پس حفظ حریم 
خصوصی می تواند راه حل این مسئله باشد. او در این راستا 
به مفهــوم آدرس های مخفــی اشــاره می کنــد و می گوید این 
آدرس هــا می تواننــد تراکنش هــای P2P، انتقــال ان اف تــی و 
ثبت نــام در ســرویس ENS اتریــوم را ناشــناس و در نتیجه از 

کاربران محافظت کند.

بوتریــن در مــورد چگونگــی  راه حل بوترین 
ناشناس کردن تراکنش های چیست؟

زنجیــره ای بیــن دو طــرف 
توضیح می دهد. این فرایند 
در واقع چند مرحله دارد. در 
مرحله اول، برای کاربری که به 
دنبال دریافت دارایی است، 
یک »کلید خرج کردن« تعریف می شــود که کاربــر باید این 
کلید را نگه دارد که بعد برای ایجاد آدرس متا از آن اســتفاده 
کند. سپس آدرس متا به فرستنده ارسال می شود. فرستنده 

می تواند روی این آدرس محاسبات کریپتویی انجام دهد تا یک آدرس مخفی برای گیرنده ایجاد 
کند. بعد از این مرحله، فرستنده می تواند دارایی ها را به آدرس مخفی گیرنده منتقل کرده و یک 
کلید موقت برای تأیید آدرس مخفی متعلق به گیرنده ایجاد کند. در واقع برای هر تراکنش، یک 
آدرس مخفی جدید ایجاد می شود. اجازه دهید با یک مثال این فرایند را با زبان ساده تری توضیح 
دهیم. فرض کنید شخص »الف« می خواهد از شخص »ب« مقداری دارایی دیجیتال دریافت 
کند. ابتدا شخص الف یک آدرس ایجاد می کند و آن را برای شخص ب می فرستد. شخص الف 
می تواند این آدرس را مســتقیم بفرســتد یا آن را در ENS ثبت کند. شــخص ب روی این آدرس 
یکسری محاسبات کریپتویی انجام می دهد تا آن را به یک آدرس مخفی تبدیل کند و مجدداً آن 

را برای شخص الف می فرستد. در این مرحله شخص الف دارایی ها را به این آدرس 
مخفی انتقــال می دهد که شــخص ب می توانــد دارایی ها را از ایــن آدرس 

دریافت کند.
البته بوتریــن می گوید علاوه بر مکانیســم مخفی کــردن آدرس ها 

باید »تبادل کلید دیفی-هلمن« هم اجرا شــود تا بتــوان از قابل 
مشاهده نبودن پیوند بین آدرس مخفیانه و متاآدرس مطمئن 
شــد. او می افزایــد: »زی کی-اســنارک می توانــد وجــوه را بــرای 
پرداخــت هزینه هــای تراکنش منتقل کنــد. هرچند ایــن مورد 
هم در کوتاه مدت مشــکلات خود را دارد و هزینه هــای زیادی را 

تحمیل می کند.«
 )zk-SNARK( لازم بــه ذکــر اســت کــه فنــاوری زی کی -اســنارک

Zero- یکــی از الگوریتم هــای اثبــات دانــش صفــر و مخفــف
 Knowledge Succinct Non-Interactive Argument

of Knowledge به معنی گواه اثبات دانش صفر اجمالی غیرتعاملی اســت. 
اسنارک از مفهوم دانش صفر گرفته شده که نخستین بار در اواخر دهه ۱۹۸۰ معرفی شد. 

این فناوری برای رفع مشکل ناشناس ماندن در بلاکچین به وجود آمده است  

بوترین به پروژه های وب ۳ که در حال توسعه راه حل های خود هستند، توصیه هایی ارائه می دهد. او تأکید 
می کند: »آدرس های مخفی اصلی امروزه می توانند به سرعت پیاده سازی شوند و حفاظت از حریم خصوصی کاربر در 

اتریوم را به میزان قابل توجهی تقویت کنند. « بوترین می گوید ممکن است نگرانی هایی در مورد قابلیت استفاده 
طولانی مدت از آدرس های مخفی وجود داشته باشد، اما این مشکلات حل شدنی هستند.

بوترین امیدوار 
است حفظ حریم 
خصوصی بتواند 
مشکل اتریوم را حل 
کند

ویتالیک 
به آینده خوش بین است
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درباره پروژه ای که در چندماه گذشته رشد  
چندبرابری داشته و خیلی ها به چشم قاتل سولانا 

به آن نگاه می کنند

شیخ 
از فرمول ریپل 
پیروی می کند

از ابتدای سال تاکنون »Layer-1 Aptos« شاهد افزایش 4۶۰درصدی 
قیمت توکن خود، یعنی APT بوده است. شــبکه اثبات سهام اپتوس 
)Aptos( که با نام »ســولانا کیلر« شــناخته می شــد، وعده ایجاد یک 
بلاکچین سریع و ارزان را داده که ان اف تی و دائوها، همچنین پروژه های 
دیفــای می تواننــد از آن اســتفاده کننــد، امــا زمانی کــه در اکتبر ســال 

گذشته راه اندازی شد، نتوانست موفقیت های چشم گیری داشته باشد.
بر اســاس داده های »توکن ترمینال« در حال حاضر تنها ۵۰ توســعه دهنده در اپتوس فعال 
هستند و تعداد کاربران فعال روزانه آن در حال حاضر حدود ۳۱ هزار نفر است. به گفته دان 
اســمیت، تحلیلگر ارشــد بلاک ورکز با وجود این اعداد، ارزش گذاری اپتــوس به صورت قابل 

توجهی بیشتر از سایر بلاکچین ها مانند آوالانچ، سولانا، پلی گان و اپتیمیسم بوده است.
افزایش قیمت اخیر اپتوس مرتبط با فهرست شدن در بلاکچین صرافی غیرمتمرکز »پنکیک 
سوآپ« است که چند هفته پیش اتفاق افتاد. گزارش شده این صرافی در مجموع ۳۳/2۶ 

میلیون دلار یعنی چیزی حدود۶۰ درصد از کل دارایی این پروژه را در گردش دارد. 
اســمیت اذعان داشــت: »فقــدان توســعه در نقدینگی زنجیره ای آشــکار اســت کــه عمدتاً 
 USDC، BUSD، غیربومــی پنکیک ســوآپ بــه شــکل توکن هــای غیربومــی ماننــد DEX در
WETH قرار دارد.« در مقابل، پروژه هایی مانند Fuel یا zkSync مجموعه ای از شــبکه های 
آزمایشی را با توسعه دهندگانی که قبل از راه اندازی شبکه اصلی در حال ساخت روی شبکه 
خود هســتند، اجرا می کننــد. اســمیت در این باره گفته اســت: »ایــن موضــوع اجتماعی از 
توسعه دهندگان و کاربران قبل از راه اندازی توکن ایجاد می کند که طبیعتاً فرایندی اخلاقی تر 

است.«
پس چرا شبکه ای با تعداد کمی از کاربران و توسعه دهندگان شاهد افزایش عظیمی در قیمت 
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توکن خود هستند؟
افزایــش قیمــت اپتــوس بــه مــوازات آغــاز »هفتــه نهادیــن 
بلاکچیــن « )Xangle( در کــره جنوبــی اســت؛ جایــی کــه این 

پروژه به شدت تبلیغ می شود.
در واقع تمرکز اپتوس بر بازار کره جنوبی همیشه عمدی بوده 
است. یکی از کاربران توییتر با نام مســتعار »دیتاراکس« در 
یکســری توییت ها اشــاره کــرد که این شــرکت نســخه کره ای 
از وایت پیپــر خود را منتشــر کــرده و در نوامبر ســال گذشــته 
بــا شــرکت بازی ســازی کــروه ای »Npixel« بــرای راه انــدازی 
»متاپیکسل« شریک شده اســت. دیتاراکس در ادامه بیان 
کرد که این پروژه در حال آماده شــدن بــرای راه اندازی هکاتون 
تور جهانی خود در ســئول اســت. همچنین اپتوس در تاریخ 
یکم تا ســوم فوریه 2۰2۳ در چهار شــهر هکاتــون تور جهانی 
داشــت. »مارکــوس ثیلــن«، رئیــس تحقیقــات و اســتراتژی 
در ماتریکســپورت در گزارشــی بیان کــرده این شــتاب یادآور 

عملکرد ریپل در سال 2۰۱۷ است.
ایــن کارشــناس همچنیــن اذعــان داشــت: »»ماتریــس روی 
هدف« ما را به یاد »XRP Ripple« می اندازد که ۵۰ درصد از 
حجم معاملات خــود را با ســرمایه گذاران خرد کــره ای در اوج 
سال 2۰۱۷ آغاز کرد؛ زمانی که این توکن در عرض چند هفته 
۱۰ برابر شد. احتمالاً بسیاری از معامله گران در ادامه به دنبال 
کم کردن APT خواهند بود.« همچنین وی خاطر نشــان کرد: 
»بزرگ ترین حجــم از بای بیت برای اپتوس اســت که تخمین 
زده می شــود منبع ترافیک وب آن از روسیه با ۱۹ درصد و کره 

با ۱4 درصد باشد.«
محمــد شــیخ )معــروف بــه مــو( هم بنیان گــذار و مدیرعامــل 
اپتوس است که این روزها تبدیل به یکی از چهره های معروف 
رمزارزی شده اســت. کســی که وقتی توکن اپتوس توزیع شد 
در پاســخ بــه نقدهای زیــادی که دربــاره شــیوه ایــن کار انجام 
شــده بود، نقدهــا را نپذیرفت و تأکیــد کرد توکن هــای اپتوس 
منصفانه و درســت توزیع شــده و شک و شــبهه ای نمی توان 

به آن وارد کرد 

شــماره جلــد طــرح بیزینسویــک بلومبــرگ مجلــه
»داســتانرمــزارز«اختصــاصداده اکتبــرخــودرابــه ۳۱

تــابــهخواننــدگانوعلاقهمنــدانایــنحــوزهبگویــدایــن

ًعجیــبوهمیشــه فنــاوریاغلــبدیوانهکننــده،اکثــرا

رســید. خواهــد کجــا بــه آینــده در و چیســت جــذاب

اگررمزارزهاقرارنیستازبینبروند،بهتراستدرکمناسبی

ازآنهابهدستآوریم؛بههمینخاطرمانیزاینشمارهازمجله

بلومبرگراکاملترجمهکردهایــموباحمایتصرافیرمزارز

اکسکوینوبهعنوانضمیمهعصرتراکنشچاپوتوزیعشد.

باحمایتصرافیرمزارزاکسکوینو

داستانرمزارز
 منتشر  شد

راهنمای اینکه رمزارزها از کجا می آیند، چه معنایی دارند و چرا مهم هستند

با حمایت

ماهنامه عصرتراکنش با افتخار تقدیم می کند

داستانِ  رمزارز

ضمیمه ماهنامه عصرتراکنش در زمینه بلاکچین، رمزارز و دارایی دیجیتال| 98 صفحهماهنامه اختصاصی مدیران فناور ی های مالی ایران

به روایت بلومبرگ
راهنمایی برای اینکه بدانید رمزارزها از کجا آمده اند، 

چه کاربردی دارند و چرا هنوز اهمیت دارند؟
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 فکر می کنم با توجه  به اینکه شما در چند صنعت 
مختلــف تجربــه مدیریــت منابــع انســانی را 
داشته اید، بهتر می توانید مشکلات منابع انسانی در صنعت 
رمزارزها را رصد کنید. برخی مشکلات دامن گیر تمام صنایع و 
برخی دیگــر مختص صنعت رمزارزهاســت. شــما مشــکلات 

منابع انسانی در حوزه رمزارزها را چگونه می بینید؟
همان طور که گفتید، هر صنعتــی چالش های خــودش را دارد. 
قاعدتــاً بــازار رمزارزهــا و صنعــت بلاکچیــن هم بــا چالش های 

مخصوص به خود دست وپنجه نرم می کند. 
شاید بتوان پیچیده ترین مشکل را که در نیمه اول سال جاری 
مهاجرت نیروهای متخصص بود، اختلالات و محدودیت های 
اینترنت در ماه های اخیر و وضعیت دسترسی به زیرساخت های 
ارتباطــی دانســت. با توجــه به بحــث عــدم تمرکــز در صنعت 
بلاکچیــن و علی الخصــوص فرهنــگ دورکاری در این صنعت، 
عدم دسترسی به زیرساخت های ارتباطی مناسب، عملاً ادامه 
همکاری و فعالیت را برای کارکنان و همچنین سایر ذی نفعان با 

سختی و چالش فراوانی مواجه کرده است. 
مســئله اختــلالات و محدودیت هــای اینترنــت و چالش هایی 

کــه بــرای کار نیروها به ویــژه نیروهــای متخصــص دورکار فراهم 
می کند، به افزایش تصاعدی سرعت مهاجرت جوانان و حتی 

کسب و کارهای موفق به خارج از ایران منجر شده است.
مشــکل مهاجــرت نیروهــای انســانی کاربلــد و متخصــص در 
صنعت فین تک و به خصوص رمزارز به دلیل وابستگی فراوان 
به نیروهــای متخصــص و ارتباط مســتقیم با زیرســاخت های 
ارتباطی، فنی و فناورانه بسیار بیشتر از سایر صنایع به چشم 
می خورد. فعالیت در این حوزه بسیار پیچیده است و نیروهای 
متخصــص در همه جــای دنیــا متقاضــی بســیاری دارنــد و به 
همین دلیل راحــت از ایران می روند. به صــورت کلی به نظر من 
روند سریع مهاجرت نیروی انسانی از کشور، مهم ترین تهدید 
کسب وکارهای فین تک محسوب می شــود، اما در حوزه رمزارز 

این تهدید بسیار جدی تر است.
بزرگ ترین معضل این اکوسیستم کمبود نیروی انسانی کارآمد 
و بااســتعداد اســت و اکوسیســتم فناوری بــه علــت در اختیار 
داشتن نیروهای جوان و بااستعداد می توانست تأثیر بسزایی 
در بهینه شــدن کار و خروجــی ایــن صنعت داشــته باشــد، اما 
متأسفانه جوانان ما به دلایلی تمایل دارند در کشور های دیگر 

گفت وگو با مریم 
رضاصفت، مدیر منابع 
انسانی بیت پین درباره 
مهم ترین چالش ها 
و البته فرصت های 
صرافی ها در زمینه جذب 
و نگهداشت نیروی 
متخصص حوزه رمزارزها

مریم رضاصفت ۱۵ سال اســت که در حوزه منابع انســانی فعالیت می کند. او در کارنامه خود سابقه فعالیت در منابع 
انسانی صنایع مختلفی همچون گردشگری و داروسازی را دارد. او حالا مدتی اســت که به بازار رمزارزها قدم گذاشته 
و در این حوزه و البته کماکان در نقش مدیر منابع انسانی فعالیت می کند. رضاصفت دلیل این حضور را جذابیت ها و رشد 
روزافزون صنعت رمزارزها عنوان می کند. برنامه های توسعه ای کســب وکار بیت پین از دید رضاصفت جالب بوده و به 

همین علت به تیم این صرافی دیجیتال پیوسته است.
منابع انســانی در حوزه رمزارزها با چالش های پیچیده ای مواجه اســت. با توجه به نوپا و جدید بودن صنعت رمزارزها و حوزه 
بلاکچین و کمبود نیروهای متخصص، مهاجرت نیروی انســانی می تواند آسیبی بســیار جدی به این صنعت در حال رشد 
وارد کند. با مریم رضاصفت، مدیر منابع انسانی صرافی بیت پین به گفت وگو نشستیم و با او در مورد چالش های منابع 
انسانی در حوزه رمزارزها صحبت کردیم. او باور دارد بزرگ ترین چالش منابع انســانی در حوزه رمزارزها مهاجرت است. به 
اعتقاد رضاصفت، پدیده مهاجرت کسب وکارها را از درون تهی و کشور را فقیر می کند؛ چالشی که او می گوید همه 

کسب وکارهای این حوزه خاص، باید برای برطرف کردن آن با هم همکاری کنند.

فرهنگ کاری  متفاوت نسل های 

Y & Z



18
مـــاهنــــــامه 
رز رمــــــــــــزا
شـــــماره 42

کار و زندگــی کننــد و این مســئله صنعــت رمزارزها را به شــدت 
تحت  تأثیر قرار داده اســت. ما هم در  بیت پین تحت تأثیر این 
امر بوده ایم و خواهیم بود. به همین دلیل سیاست های منابع 

انسانی خود را متناسب با این معضل تنظیم می کنیم.
مسئله دیگر جدید و نوپا بودن صنعت است. بسیاری از افراد 
توانمند، این صنعــت را نمی شناســند و نمی داننــد می توانند 
در ایــن صنعــت به ســرعت رشــد کننــد؛ بنابراین فکــر می کنم 
کسب وکارها و فعالان این حوزه می توانند با معرفی این صنعت 
نیروهای بهتری را جذب کنند. بر اساس تحقیقات انجام شده در 
سایت های استخدامی، در سال های اخیر آگهی های استخدام 
مربوط به صنعت بلاکچین رشدی ۳۰۰درصدی داشته، یعنی 
نســبت به رشــد این صنعت، نیاز به نیروی انســانی هم رشــد 
چشم گیری یافته است. ما شاهد رشــد عرضه و تقاضا در این 
صنعت در بازار ایران نیز هستیم و لازم است به منظور افزایش 
شــناخت و آگاهــی متقاضیــان اطلاعــات مناســب و کافــی در 
اختیارشان قرار گیرد تا بتوانند با دیدی باز و اطلاعاتی گسترده 

مسیر و آینده شغلی خود را مشخص کنند.
به نظر من این مسئله حلقه گم شــده این حوزه است. البته به 
 خاطــر فضای خــاص صنعت بلاکچین شــاید نتــوان تبلیغات 
گســترده ای در مــورد آن انجــام داد. از طرفــی باید بــه این نکته 
اشاره کنیم که کانال های جذب سنتی پاسخگوی نیاز سازمان ها 
نیستند و ما هم در حال اجرای چندین برنامه در راستای تقویت 
برند کارفرمایی خود هستیم و قصد داریم اتفاقات مثبتی را در 
این حوزه رقم بزنیم که به زودی جزئیات آن را اعلام خواهیم کرد.

 یکی از مشکلات این حوزه بر اساس گفته فعالان 
و کســب وکارهای بلاکچینــی، این اســت کــه اکثر 

فارغ التحصیلان رشته های مرتبط حتی از دانشگاه های سطح اول کشور، مهارت های کافی برای کار 
کردن در این بازار را ندارند. از طرفی بسیاری از کسب وکارها به دنبال جذب نیروی باتجربه و کارکشته 
هستند و از سرمایه گذاری و وقت صرف کردن برای نیروهای تازه کار بیم دارند. اما کمبود نیروی انسانی 
متخصص در این حوزه شاید کسب وکارها را به تغییر رویکرد در انتخاب نیروها ملزم کند. نظر شما در 
این مورد چیســت و به عنوان مدیر منابع انســانی در صنعت رمزارزها چه توصیه ای بــه کارفرمایان 

کسب وکارهای این حوزه دارید؟
در مورد اینکــه نیروهــای تــازه کار و فارغ التحصیلان دانشــگاه ها مهــارت کافــی ندارند، موافقــم، اما 
نداشتن مهارت را برای یک فارغ التحصیل دانشگاهی ضعف نمی دانم؛ زیرا خروجی نظام آموزشی و 
دانشگاه های ما افرادی با دانش آکادمیک است. یعنی فارغ التحصیلان از سطح دانش بسیار بالایی 
برخوردارند. همکاری و ارتباط بین صنعت و دانشگاه ضعیف بوده، اما سطح علمی فارغ التحصیلان 
بالاست. متأسفانه سیاست گذاری ها در جهت فراهم آوردن شــرایط کسب مهارت و تجربه توسط 

دانشجویان ضعیف بوده است.
از این رو فکر می کنم این خلأ را باید خود کســب وکارها پر کنند. برای نمونه بیت پین شــرایط کسب 
تجربه را برای افراد فراهم می کند و برای کلیه فارغ التحصیلان در رشته های مرتبط شرایط کسب تجربه 
در فضای کاری بیت پین مهیاست و تنها انتظاری که از این افراد وجود دارد این است که سخت کوش 
و باهوش باشــند. با توجه  به مســئله مهاجرت ما مجبوریــم خودمــان نیروها را تربیــت کنیم. البته 
می دانیم که ممکن است پس از مدتی آن نیرو را از دست بدهیم، ولی برای همان مدت هم برای خود 

این مسئولیت اجتماعی را قائل هستیم که شرایط کسب مهارت را برای افراد فراهم آوریم.
عکس العملی که نشان می دهیم، برخاسته از شرایطی است که در آن قرار داریم. شاید اگر سه سال 
پیش نظر من را در این زمینه جویا می شدید، من هم طرفدار جذب نیروی باتجربه بودم، اما در شرایط 
امروز و با توجه  به رشد نرخ مهاجرت افراد متخصص، میزان تجربه افراد حاضر در کشور و دورنمای 
حرفه ای و شغلی جوانان، کارفرمایان باید منعطف باشــند و برای آموزش نیروها وقت و انرژی صرف 
کنند. در حال حاضر تعداد نیروهای متخصص باتجربه در کشور انگشت شمار است و کارفرمایان 
برای نگه داشتن آنها هر کاری می کنند؛ بنابراین پیشنهاد من این است که متناسب با موقعیتی که 

در آن قرار داریم، رفتار کنیم.

 گفتید مهاجرت نیروهای انسانی در طولانی مدت برای این صنعت به یک تهدید تبدیل 
می شود. علاوه بر سخت شــدن کار منابع انسانی، این مســئله چه آسیب هایی به این 

صنعت و بازار کار در کشور وارد خواهد کرد؟
مهاجرت کسب وکارها را از درون تهی و کشور را فقیر می کند. به نظر من دلیل عمده فقر کشورهای در 
حال  توسعه، نبود افراد توانمند در جای درست است. این تهی بودن در بلندمدت حال هر صنعتی 
را بد می کند، چه برسد به یک صنعت نوپا و در حال رشد، مانند رمزارزها و بلاکچین. وقتی افرادی که 
می توانند به درستی و مؤثر برای این صنعت تصمیم سازی کنند، در دسترس نباشند، چیزی از کلیت 
این فضا باقی نخواهد ماند. بزرگ ترین دلیل مهاجرت افراد نیاز به داشتن آرامش فکری است. افراد 
می خواهند کار و پیشرفت کنند و مسیر رشد آنها روشن باشد، اما مسیر رشد و توسعه افراد در کشور 

مشخص نیست و این مسئله باعث مهاجرت آنها می شود.
متأســفانه به نظر می رســد حاکمیت به این مســئله توجه کافی نــدارد و حتــی با حمایــت از اجرای 
طرح هایی مانند صیانت، باعث افزایش انگیزه مهاجرت در قشر جوان می شود. ما از حاکمیت توقع 
دلسوزی و حمایت بیشتری داریم و امیدواریم همین اتفاق بیفتد. حوزه رمزارزها و بلاکچین می تواند 
نقطه قوت اقتصاد آینده هر کشوری باشد، پس باید مراقبت کرد و نگذاشت نیروها و استعدادهای 

آن از ایران بروند. این می تواند به معنای از دست رفتن یک آینده باشد!

 آماری از نرخ مهاجرت افراد متخصص این حوزه در دست دارید؟
آمار رسمی ای در دست نیست، اما بر اســاس مطالعات پس از کرونا 4۳ درصد فعالان 
اســتارتاپی و 4۰ درصد دانشــجویان و فارغ التحصیــلان به فکر رفتن از کشــور افتادنــد. کرونا و مدل 
کاری شــرکت های خارجی و امکان ریموت کار کردن با آنها تلنگری به این افراد زده اســت. احساس 
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ناامنی و خلئی که کرونا در تمام صنایع به وجود آورد، تمایل افراد به مهاجرت را بیشتر کرده است. 
محدودیت ها و بحث هایی چون صیانت هم به بیشتر شدن نگرانی ها منجر شده است. اینکه کسی 

بدون توجه به نیازهای افراد، برای آنها تصمیم بگیرد، حس ناامنی زیادی القا می کند.

 کار کردن نیروهای ایرانی با شرکت های خارجی چه تأثیری بر حوزه رمزارز می گذارد؟
البته باید بگویم که این مســئله علاوه بر تهدیدی که دارد، فرصــت هم ایجاد می کند. 
کســب وکارهای ایرانی بــرای رقابت با شــرکت های خارجــی در حال جــذب نیروهــای کارآمد داخلی 
هستند، از این  رو خود را ملزم به ارائه برنامه های به روز و کاربردی متناسب با نیازهای جدید ایجادشده 
متقاضیان می دانند و به گونه ای برنامه ریزی می کنند که مزیت رقابتی قوی ای در بازار جذب نیروهای 
مستعد داشته باشند. توجه به الزامات کار در عصر دیجیتال و نیازهای نسل زد و وای و تفاوت های 
بین نســل های مختلف کاری می تواند تبدیل به مزیت رقابتی شــود. خواســته های این نســل ها با 
نسل گذشته یکســان نیســت. دو دهه قبل، »امنیت« و »میزان حقوق« جایگاه ویژه ای برای افراد 
داشــت. اما این روزها »چالــش کاری« و »یادگیری« جزو مــوارد اصلی جذابیت یک ســازمان برای 
افراد محسوب می شود.  ما در بیت پین در شرایط پر چالش این روزها سعی کردیم که با تنوع پذیری، 
فراهم کردن فرصت برابر کار بــرای کلیه افراد با توانمندی های متفــاوت و نیازهای خاص و همچنین 
ایجاد فرصت های نوآوری و خلاقیت بــرای کارکنان، علاوه بــر عدم تمرکز بر فضــای کاری با توجه به 
علایق و آرامش کارکنان و حتی امکان فعالیت در دفاتر آرامش شــرکت در ســواحل دریای کاسپین 
برای کارکنان دورکار مزیت رقابتی ایجاد کنیم تا بتوانیم در کنار هم مصمم تر مسیرمان را ادامه دهیم. 
در ماه های گذشته علاوه بر جذب نیروهای متخصص که با شرکت های خارجی همکاری می کردند و 
بازگرداندن این سرمایه های باارزش به اکوسیستم داخلی، سعی کردیم با توجه به شرایط کار جاری 
جامعه و افزایش تعداد متقاضیان کار، علاوه بر حفظ و نگهداشــت خانواده حرفه ای بیت پین، در 

راستای مسئولیت های اجتماعی اقدام به جذب متخصصانی که آماده کار بودند، کردیم. 
ما سعی می کنیم نقاط قوت شرکت های خارجی را در برنامه های خود بگنجانیم. ریسک این موضوع 
بسیار زیاد است، اما بخش منابع انسانی می تواند از این تهدید یک فرصت بسازد. در هر صورت 
توان و جذابیت کسب وکارهای داخلی، به خصوص از نظر مالی سقف مشخصی دارد و در رقابت با 

خارجی ها تا جایی می تواند تاب بیاورد.

 به نظر شما بخش منابع انسانی شرکت های فعال در صنعت رمزارزها چه راهکارهایی 
برای مقابله با این چالش ها دارند؟

یکی از اصول اصلی بلاکچین، عدم تمرکز است. از این مسئله عدم تمرکز به نوعی در مبحث نیروی 
انسانی نیز می توانیم وام بگیریم و ساختار هیبرید )تلفیق دورکاری و کار حضوری در دفتر( می تواند از 
این دست باشد. امروزه می بینیم که شرکت های بزرگ حوزه تبادل رمزارز مانند بایننس دفاتر متعددی 
در کشورهای مختلف دارند. سال هاست که داشتن دفتر مرکزی و جمع کردن نیروها در یک مکان در 
این حوزه محو شده و به نوعی استقرار شما در هر کشور یا منطقه ای بی اهمیت شده است. بنابراین 

هر جایی که باشید، این عملکرد شماست که اهمیت دارد.
به جرئت می توانم بگویم که بیت پین طی مدت کوتاهی که در بازار رمزارز ایران کارش را آغاز کرده، یکی 
از بهترین تجربه های دورکاری در این اکوسیستم را ارائه داده است. کلیه فرایندها و برنامه های اجرایی 
شرکت بر مبنای کار از راه دور و هیبرید چیده شده و این فرایندها و برنامه ها در بازه های زمانی معین 
مورد ارزیابی قرار می گیرند تا بتوانیم میزان ارتباط و پیوستگی و اثربخش بودن سیستم را که به افزایش 

رضایت کارکنان منجر خواهد شد، بررسی و برای بهبود مستمرش اقدام کنیم. 

 راجع به بخش منابع انســانی  بیت پین بیشــتر بگویید. تیم منابع انســانی، ترکیب و 
فرهنگ کاری  بیت پین چگونه است؟ بخش منابع انسانی  بیت پین چه برنامه هایی برای 

این مجموعه دارد؟
نســبت به رشــدی که  بیت پیــن در ســال گذشــته داشــته، امســال برنامــه هیئت مدیره بر توســعه 
زیرساخت ها و منابع متمرکز اســت. در حال حاضر  بیت پین بیش از ۱2۰ نیروی انسانی مستقیم 

دارد، ولــی قصــد داریــم 
تــا پایــان ســال 2۰ تــا 

۳۰ نیــروی جدیــد بــه 
اضافــه  مجموعــه 
کنیــم. تحصیــلات 
۷۰ درصد از اعضای 
در  تیــم  بیت پیــن 

کارشناســی  ســطح 
ارشــد و دانشــجوی 

دکتــری و ســایر اعضــا 
از  کارشناســی  ســطح  در 

دانشگاه های معتبر ایران هستند.
ترکیب جنسیتی تیم هم برای ما بسیار مهم 

است. در تمام واحدها سعی می کنیم این ترکیب را حفظ کنیم. 
در حال حاضر نسبت خانم ها به آقایان در مجموعه  بیت پین 
۶۰ به 4۰ اســت و در تمامی جذب های شــرکت تلاش بر حفظ 
نســبت مناســب و برابر و بدون تبعیــض داریــم و برنامه هایی 
خاص برای افرادی با نیازهای ویژه در شــرکت تدوین شــده و در 
حال اجراست. فرهنگ کاری  بیت پین هیبرید است. ۷۰ درصد 

اعضای تیم دورکار هستند.

 بیت پین از معدود کسب وکارهای رمزارزی مستقر 
در خارج از شهر تهران است. این مسئله چالشی 

از نظر منابع انسانی برای شما ایجاد نکرده است؟
ما تلاش کردیم این مســئله را به فرصت و مزیت تبدیل کنیم. 
اولویت و برنامه ریزی  بیت پین این است که با برگزاری رویدادها 
و نشســت های تخصصی و آنلاین، افــراد بااســتعداد در تمام 
استان های کشور )مخصوصاً استان هایی که دسترسی آسانی 
به پایتخت ندارند( را به سمت گیلان جذب کند. برای ما بسیار 
مهم اســت که در بهینه تریــن حالت و تعداد ممکــن، بهترین 
نتیجه را بگیریم؛ بنابراین در انتخاب افراد دقت بسیاری به خرج 
می دهیم تا از لحاظ مهارت، توانمندی و ارزش های  بیت پین با 
تیم منطبق باشند. برنامه دیگر ما این است که استارتاپ های 
اســتان گیــلان را گرد هــم بیاوریــم. بــه منظــور ایــن کار در حال 
برنامه ریزی برای ایجاد یک فضای کار اشتراکی هستیم. قصد 
داریــم اســتارتاپ های اســتان را دور هــم جمع و اســتعدادها را 
شناسایی کنیم و از آنها بهره ببریم. بحث آموزش برای ما بسیار 
مهم است و بخشی از مسیر توســعه فردی کارکنان بر اساس 
برنامه های آموزشی مصوب و متناسب با شغل این افراد طراحی 
و جاری شــده اســت. به دلیل بحــث مهاجرت و ازدســت رفتن 
نیروها، آمــوزش و تربیت نیــرو از اولویت های  بیت پین اســت. 
مسئله مهم دیگر در مورد فرهنگ کاری  بیت پین است که تمام 
مدیران، مخصوصاً اعضای هیئت مدیره همیشه در دسترس 
تمام پرسنل هستند. نکته ای که از نظر تمام پرسنل  بیت پین 
جذاب به نظر می رسد، حس همکاری و همراهی تمام اعضا با 

یکدیگر است  

 »چالش کاری« و 
»یادگیری« جزو 
موارد اصلی جذابیت 
یک سازمان برای 
افراد است
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»گیــت یــو اس« صرافــی  گزینه جدید برای 
سرمایه گذاران 
خرد و نهادی

جدیدی که وارد بازار شــده، 
پــس از دریافــت چندیــن 
مجوز و تأییدیه ایالتی اعلام 
کــرده کــه در ایالت هــای 
مختلف آمریکا شروع به کار 
خواهــد کــرد. ایــن صرافــی 
گفته به کاربران خرده فروشی و سازمانی یک پلتفرم جدید 
بــرای تبــادل، ذخیــره و تجــارت دارایی هــای دیجیتــال ارائه 
می دهــد. تیــم مدیریت گیــت یــو اس چندین دهــه تجربه 
عملیاتی ترکیبی در صنعت دارایی دیجیتال دارد و رهبر آن 
»دکتر لین هان« اســت که در حدود یک دهــه در این فضا 
فعالیت داشــته و در حوزه مالکیت و خرید و فــروش دارایی 

دیجیتال در سراسر جهان عملکردی موفق داشته است. 
بــازار ارزهــای دیجیتــال ایــالات متحــده یکــی از بازارهای 
پیشــروی جهانــی در ایــن عرصــه اســت و کارشناســان 
می گوینــد کمــاکان پتانســیل رشــد بالایــی دارد. مدیــران 
صرافی گیــت یواس امنیــت و انطبــاق را به عنــوان هدف و 
تعهد کلیدی خود به کاربــران معرفی می کنند و می گویند 
مفتخر و هیجان زده هستند که خدمات دارایی رمزنگاری 
باامنیــت و حرفــه ای خــود را عرضــه کننــد. هــان گفته که 
به زودی خدمات خــود به کاربران ایرانی را شــروع خواهند 

کرد.
برای ایجاد تفــاوت و رقابت تنگاتنگ ایــن صرافی همه نوع 
خدمات از قبیل ترید آســان بــرای کاربران روزمــره و در عین 
حال عملکردهــای تجاری قــوی و نقدشــوندگی بــالا را برای 

کاربــران حرفــه ای ارائه می دهــد. همچنین طبــق برنامه این 
صرافــی، مجموعــه ای از ابزارها و خدمــات جامع بــرای بازار 
ایالات متحده بر اســاس سیســتم ها و فرایندهــای امنیتی 

پیشرفته ارائه خواهد شد.

اعتماد و امنیت  از آنجــا کــه تقاضــا بــرای 
اولویت اصلی 
گیت یو اس

خدمــات معاملاتــی قابــل 
اعتمــاد و جامــع در پــی 
اف تی ایکــس  ســقوط 
افزایش یافتــه ، گیت یواس 
به دنبال پر کردن این خلاء 
پــس از دریافــت چندیــن 
مجوز و تأییدیه اســت و قصد دارد قبل از شــروع خدمات 
در ســال 2۰2۳ مجوزهایــی از ایــن دســت را در ایالت های 

مختلف آمریکا دریافت کند.
به گفتــه هــان، گیــت یــواس تیــم عملیــات محلی خــود را 
گســترش می دهد تا اطمینان حاصل کند که خدمات این 
صرافی  سفارشی شــده و مطابق با نیاز بازار ایالات متحده 
اســت. گیت یــواس بــا ورود بــه ایالت های جدیــد تیم های 
انطباق خود را برای رعایت مقررات فعلی و پیش بینی شده 
ارزهای دیجیتــال در هر ایالت گســترش داده اســت. هان 
می گوید این رویکرد برای هر صرافی حیاتی است تا انطباق 
قانونی و خدمات مســتمر خود را در زمان حــال و آینده به 
نفع کاربران تضمیــن کند. به گفته مدیر گیــت یو اس، این 
صرافی یکی از پلتفرم هایی خواهد بود که نظر افرادی را که 
به امنیت توجه زیادی دارند، به خود جلب خواهد کرد  

صرافی »گیت یواس« 
شیوه  ای جدید برای انجام 
 مبادلات ارزهای دیجیتال
U Sارائه داده است

طی چند سال گذشته، چشم انداز مبادله دارایی های دیجیتال در آمریکا تحت تسلط تعداد انگشت شماری از 
بازیگردان های بزرگ این حوزه بوده است. این امر عمدتاً به دلیل امتیازهایی چون حجم معاملات زیاد و پیشی گرفتن از رقبا 

در معیارهای کلیدی اتفاق افتاده است. اما تنش های موجود به دلیل تغییرات ناشی از سقوط اف تی ایکس، موضوع 
امنیت را به یکی از نگرانی های اصلی سرمایه گذاران تبدیل کرده و نیاز به مقررات بیشتر را یک ضرورت کرده است. حالا 

یک صرافی تازه وارد ادعا می کند برای این چالش های راهکارهایی دارد.

Gate 

 این صرافی 
یکی از 

پلتفرم هایی 
خواهد بود که 

نظر افرادی را 
که به امنیت 

توجه زیادی 
دارند، به خود 

جلب خواهد 
کرد
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اسفند مــــاه
۱ ۴ ۰ ۱

چهرهماه
بلوغ صرافی های ارز دیجیتال باعث شــده تا بســیاری از 
هلدینگ ها یا فعالان کسب وکاری این فضا به فکر 
راه اندازی پلتفرم ها یا ارائه خدمــات جدید در حوزه های 
دیگر بــازار و فنــاوری بلاکچین بیفتند. حــوزه ان اف تی 
یکی از این بازارهای جذاب است که به اعتقاد بسیاری 
با رشــد زیادی در ســال های آینــده روبه رو خواهد شــد. 
»رمزی ان اف تی« هم یکی از این کسب وکارهاست 
که برای این بازار برنامه های زیادی در نظر دارد. به همین 
دلیل علیرضا عســگرانی، مدیرعامل این کسب وکار، 

چهره ماه این شماره ماست.

حامد کریم زاده
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 برای شــروع از خودتان بگوییــد و اینکه چطور 
وارد فضای کسب وکار شدید؟

من متولد ۱۳۷۳ در اصفهان هستم. مقطع کارشناسی ام 
را در رشــته مهندســی مکانیــک در دانشــگاه صنعتــی 
شــریف گذرانــدم و در حــال حاضــر هــم دانشــجوی 
کارشناســی ارشــد رشــته کارآفرینــی دانشــگاه تهــران 

هستم. 
بعــد از فارغ التحصیلی از مقطع کارشناســی، در یکی از 
شــرکت های حوزه آی تی مشغول به کار شــدم. سپس با 
آشــنا شــدن با حوزه بلاکچین به آن علاقه مند شــدم و با 
آقای رادمنش، از دوستان دانشگاه که در این حوزه فعال 
بــود، صحبت کــردم و بــه پیشــنهاد وی تصمیــم گرفتیم 
شــتاب دهنده بلاکچینــی راه انــدازی کنیــم کــه در حــال 
حاضر یکی از تیم های آن رمزی ان اف تی است و هم اکنون 

مدیرعامل رمزی ان اف تی هستم.

 دلیل این پیشنهاد و ورود به حوزه ان اف تی چه 
بود؟

اواخر ســال 2۰2۱ بازار رمزارزها و ان اف تی ها خیلی رشد 
کرد. فروشــگاه های ان اف تــی مختلفی را دیــده بودیم که 

معروف ترین آنها اوپن ســی بود. در آن زمان بازار ان اف تی ماهانه به طور میانگین چهار یا 
پنج میلیارد دلار حجم داشت، اما فروشگاهی در ایران وجود نداشت که در حوزه ان اف تی 
کار کرده باشد. از طرفی پلتفرم های خارجی تحریم های بسیاری علیه کاربران ایرانی اعمال 
کرده بودند. در نتیجه فضای ان اف تی در ایران خیلی بکر بود. همان موقع تصمیم گرفتیم 
فروشگاهی در همین حوزه بر بستر بلاکچین پلی گان راه اندازی کنیم. تیم خود را تشکیل 
دادیم و از اوایل ســال 2۰22 به صورت عملیاتی کار را شــروع کردیم و تقریباً از همان زمان 

پلتفرم رمزی ان اف تی آغاز به کار کرد. 

 از ایده تا راه اندازی، چالش اصلی کارتان چه بود؟
می توان گفت به خاطر قراردادهای هوشمندی که باید نوشته می شد و اهمیت 
ایمن بــودن آن قراردادهــای هوشــمند، نیاز بــه کار و فراینــد تخصصی داشــتیم. چون این 
پلتفرم واسطه بین خریدار و فروشنده است و باید یک ان اف تی را از فروشنده بگیرد و به 
خریدار منتقل کند و در ازای آن پول را در همان تراکنش از خریدار به فروشنده برگرداند. 
چالش هایی در خصوص این قراردادهای هوشمند داشتیم، اما خدا را شکر حل شدند و 
چند ماهی از لانچ شدن پلتفرم می گذرد. الان تعدادی هنرمند در آن مشغول به فعالیت 

هستند و یکسری معامله هم انجام شده است. 

 رکودی که درســت در همان موقع در بازار رمزارزها شروع شــد، کار راه اندازی این 
پلتفرم را تحت تأثیر قرار نداد؟

بله، ما تقریباً زمانی شــروع کردیم که بازار رمزارزها با افت بســیاری همراه شــد. زمســتان 

علیرضا عسگرانی، مدیرعامل 
»رمزی ان اف تی« که 
می خواهد مارکت پلیس 
خریدوفروش ان اف تی های 
هنری در ایران باشد

 ان اف تیهنـر
مدت هاست که در بازار رمزاز ایران تاکید می شود برای رسیدن به یک اکوسیستم پایدار کسب وکاری باید از حوزه 

صرافی فراتر رفت و در کنار کسب وکارهای تبادل، امکان بروز و ظهور کسب وکارهای بلاکچینی دیگر را هم فراهم 
کرد. کسب وکارهایی که آنها را در یک کلام بلاکچینی می نامند و اگرچه همه زیر سایه سنگین موضوع تبادل و 

سرمایه گذاری رمزارزها قرار می گیرند اما در بلندمدت می توانند بازارهای مستقل و اکوسیستم های مجزا را بسازند.
حوزه ان اف تی یکی از این بازارها و اکوسیستم هاست که در دنیا با اقبال خوبی مواجه شده است. حوزه ای که اگرچه 
در ریزش سال گذشته بازار رمزارزها از افت وخیزهای زیادی برخوردار بوده اما حالا کم کم در حال بازیابی خود است. در ایران 

تلاش هایی در این زمینه صورت گرفته و به نظر می رسد اگر بخواهیم در کنار موضوعاتی چون تبادل و سرمایه گذاری یک 
بازار دیگر برای رمزارزها قائل باشیم می توانیم با کمی اغماض سراغ آن برویم. در گفت وگوی اصلی این شماره »رمزارز« 

به سراغ علیرضا عسگرانی رفتیم که مدتی است روی مارکت پلیس »رمزی ان اف تی« کار می کند. کسب وکاری که 
به گفته عسگرانی می خواهد در بازار بکر ان اف تی در ایران پیشرو باشد و خود را برای یک آینده بزرگ آماده کند.
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کریپتو در سال 2۰22 ان اف تی ها را هم تحت تأثیر قرار داد 
و مارکت جهانی ان اف تی با افت شدیدی مواجه شد. ولی 
الان فضا بهتر شــده و بازار کریپتو رونق پیدا کرده است. 
به واســطه کریپتو، ان اف تی ها هم رونق پیــدا کرده اند. به 
همین دلیل فکر می کنم فضا بازتر شده است. در واقع با 
شناساندن این حوزه به مردم و ایجاد امکان کسب سود 
برای آنها یا حمایت از هنرمند مورد علاقه شان، این بازار 

رونق بیشتری هم در سال 2۰2۳ خواهد گرفت. 

 گفتیــد در راه انــدازی پلتفــرم رمزی ان اف تــی 
چالش هایــی داشــتید. به طــور کلــی پروژه های 
بلاکچینی همیشــه در لانچ کردن بــا گرفتاری هایــی مواجه 
هستند. بخشی از این چالش ها در حوزه نیروی تخصصی 
و ماهر اســت. شــما از نیروی کار ایرانــی اســتفاده کردید یا 

مجبور به برون سپاری کارها شدید؟
نیروهــای کار ما ایرانــی هســتند، اما چالش هایــی وجود 
داشــت. اصل کار، نوشتن قرارداد هوشــمند امنی است 
کــه خطــر ازدســت رفتن و ســرقت دارایــی کاربــران در آن 
وجود نداشته باشد، معاملات را به درستی انجام دهد و 

همیشه خدمات و سرویس آن فعال باشد. 
ما از مشــاورهایی در این حوزه اســتفاده کردیم. منبع باز 
بودن فضای بلاکچین هم کمک بسیاری به ما کرد؛ یعنی 
توانستیم از یکسری پروتکل ها برای نوشتن قراردادهای 
هوشمند استفاده کنیم که کار ما را بسیار ساده تر کردند. 

 چــرا شــبکه بلاکچینــی پلــی گان را انتخــاب 
کردید؟

زمانی کــه بــازار معاملاتــی ان اف تــی را راه انــدازی کردیم، 
تصمیم گرفتیم که از شبکه های بر بستر اتریوم استفاده 
کنیم. اما به علت زیــاد بودن کارمزد شــبکه اتریوم، آن را 

انتخاب نکردیم.
فکر کردیم این کارمزدها ممکن است کاربران را از خرید 
ان اف تی منصرف کنند. چون کارمزد شبکه پلی گان خیلی 
کمتر و بلاک تایمش هم بسیار پایین بود، تصمیم گرفتیم 
از آن اســتفاده کنیم. در آن زمان اوپن ســی هم فقط روی 
اتریــوم و پلی گان ســرویس مــی داد. پلی گان یک شــبکه 
محبــوب و مرســوم در ایــن حــوزه اســت. حتــی در اوایل 
ســال 2۰22 اخباری منتشــر شــده بود کــه مارکت پلیس 
ان اف تی اینستاگرام هم روی بســتر پلی گان خواهد بود. 
به همین علت تصمیم گرفتیم پلی گان را انتخاب کنیم، 
زیرا محبوب بــود و کاربــر می توانســت ان اف تی هایش را 
در پلتفرم هــای مشــهور دیگر ضــرب کنــد و در پلتفرم ما 

بفروشد یا برعکس. 

 پلتفرم رمزی ان اف تی دقیقاً چیست و چه کاری 
انجــام می دهــد؟ آیــا صرفــاً روی ان اف تــی آرت  

تمرکز دارد؟
رمزی ان اف تی در واقع فروشــگاهی برای ایجــاد ان اف تی 
و واســط معامله بیــن فروشــنده و خریدار اســت. تمرکز 
ما، کاربران و هنرمندان ایرانی هستند که آثار دیجیتالی 
خود را در پلتفرم ما ضرب می کنند. در حال حاضر امکان 
ایجاد ان اف تی بــا محتــوای موزیک ویدئو هــم در پلتفرم 
وجــود دارد، یعنــی الان هنرمندانــی کــه موزیــک تولیــد 
می کنند هــم می تواننــد از ایــن پلتفــرم اســتفاده کنند و 
به فــرض اینکه بازار رونــق بگیرد، در آینــده ان اف تی های 
کاربــردی را هــم می تــوان در ایــن پلتفــرم خریدوفــروش 
کرد. برای مثال خریــد بلیت رویدادها بــا کمک ان اف تی 
می توانــد تســهیل شــود، ولــی تمرکــز اصلــی فعــلاً روی 
دیجیتــال آرت و آثــاری اســت کــه به صــورت دیجیتالــی 

توسط هنرمندان تولید می شود.

 ان اف تی در ســال ۲۰۲۱ هایپ یا صعود زیادی 
را تجربــه کــرد، امــا اتفاقــی کــه در ســال ۲۰۲۲ 
افتــاد، بــه بازنگــری در مارکــت ان اف تی هــا هم منجر شــد. 
بسیاری معتقد بودند کسب وکاری های ان اف تی شاید باید 
راه طولانی تــری را طــی کننــد تــا همه گیــری ای کــه در حــوزه 
کریپتو، پرداخت و سرمایه گذاری اتفاق افتاد، در این حوزه 
نیــز رخ دهــد. تحلیــل شــما چیســت؟ فکــر می کنید بــازار 
ان اف تی ایران چه زمانی توســعه پیدا می کنــد و مورد اقبال 

بیشتری قرار می گیرد؟
به نظــر من بــازار ان اف تــی فقط درصــدی از بــازار کریپتو 
را شــامل می شــود. بازار کریپتو بزرگ تــر از ان اف تی بوده 
و هســت. بنابرایــن بعیــد اســت بــازار ان اف تــی به اندازه 
کریپتو ترند شــود. ولــی من این روند را مشــابه ســال ۹۷ 
یا ۹۸ می بینــم که بــازار کریپتو در آن زمــان هنوز ظرفیت 

بسیاری برای بازیگران جدید داشت.
اوج این مســئله تا ســال 2۰22 ادامــه یافت و عمــلاً تمام 
کشــور درگیر کریپتو شــد. مشــابه ایــن روند بــازار رمزارز 
احتمــال می دهم در چرخــه بعدی ان اف تی بیشــتر ترند 
شــود. نه تنها در ایران، بلکــه در دنیا هم به همین شــیوه 
است. در چرخه قبلی ان اف تی ها خیلی کاربردی نبودند 
و بیشــتر در فضای هنر بودند. اما این روزهــا کاربردهای 

ان اف تی در حال رشد است.
برای نمونه اخیراً شــنیده ام در برخی کشــورهای اروپایی 
اشخاصی که باید در ازای تولید  دی اکسید کربن خود به 
دولت مالیات بدهند، ان اف تی کاشت درخت می خرند. 
بدیــن صــورت کــه در ازای هــر ان اف تــی کــه می خرنــد، 

واسطه هایی هستند که یک درخت می کارند.
حتی ممکــن اســت بازی هایــی کــه در چرخه قبلــی ترند 
شــدند اما تحت تأثیــر زمســتان کریپتو قــرار گرفتند، در 
چرخه بعدی خیلی بیشتر از قبل مورد توجه قرار بگیرند 

و رشد کنند.

این روند را 
مشابه سال 

۹۷ یا ۹۸ 
می بینم که 

بازار کریپتو 
هنوز ظرفیت 

بسیاری برای 
بازیگران جدید 

داشت. اوج این 
مسئله تا سال 

۲۰۲۲ ادامه 
یافت و عملاً 
تمام کشور 

درگیر کریپتو 
شد. مشابه 

این روند احتمال 
می دهم در 
چرخه بعدی 

ان اف تی 
بیشتر ترند شود
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 بســیاری اعتقــاد دارنــد تــا زمانــی کــه امــکان 
ان اف تی کردن اســناد حقوقی و تجــاری فراهم 
نشــود، ان اف تی و کاربردهایــش در جامعــه  به خصوص در 
کشــوری چون ایران رشــد نخواهد کــرد. برای مثــال من اگر 
بتوانم ان اف تــی خانــه ام را که ارزشــی معادل با خــود خانه 
دارد، در یــک پلتفرم لندینگ وثیقه کنم و بــا آن وام بگیرم، 
احتمالاً زودتر به سمت این فضا خواهم رفت. فکر می کنید 
چالش رگولاتــوری و بحث هــای حقوقی در ایــن صنعت در 
ایران چقدر می تواند برای چنین رشدی مشکل ساز باشد؟ 
مثالی که شــما زدید هنوز در جهان هــم رواج پیدا نکرده 
و به زمــان زیــادی نیــاز دارد. مــردم هم هنــوز ایــن فضا را 
نمی شناســند و شــاید اعتماد کافی به این فضا نداشــته 
باشــند. در وهلــه اول بایــد اعتمــاد مردمی شــکل بگیرد 
و پــس از آن ایــن اعتمــاد بــه پذیــرش ان اف تــی از ســوی 
حاکمیت منجر شــود. اما به نظر من هنوز به این مرحله 
نرسیده ایم و چند ســالی زمان می برد. نمی توان در مورد 

این فضا در ایران پیش بینی خاصی داشت.
واقعیت این اســت کــه در ایــران کریپتــو هم هنــوز رگوله 
نشــده اســت. بــرای شــکل گرفتن چنیــن خدماتــی، نیاز 
است که مردم با این فضا آشنا شوند. حتی فکر می کنم 
هنوز نیازی هم در ایران در این حوزه شکل نگرفته است. 

 کریپتــو به عنــوان ابــزار پرداخــت تحــت تأثیــر 
کاربــرد کریپتــو به عنــوان ســرمایه گذاری قــرار 
گرفته اســت. در تمام دنیا در ابتدا نگاه به کریپتو به عنوان 
پولی بــود کــه می تــوان بــا آن پرداخــت انجــام داد. در واقع 
به مثابــه یــک ابــزار پرداخــت جدیــد و جــذاب بــه آن نــگاه 
می شــد. اما این اتفاق نیفتاد یــا حداقل می تــوان گفت که 
هنوز رخ نــداده اســت. در حال حاضــر به کریپتــو به عنوان 
دارایــی ای کــه می تــوان روی آن ســرمایه گذاری کــرد، نــگاه 
می شــود. فکر می کنید ان اف تی به عنوان ابزار پرداخت هم 

چنین مسیری را خواهد رفت؟
در ترند اخیری که در مــورد ان اف تی ها اتفاق افتاد،  مردم 
به دنبال کســب ســود از آن فضا بودند، نه کاربردهایش 
و بیشتر موضوع ســرمایه گذاری و معامله آنها رایج بود. 
اما فکر می کنم ظرفیت کاربردپذیری ان اف تی بسیار زیاد 
است. در پلتفرم رمزی ان اف تی به این موضوع دقت شده، 
اما برای کاربردپذیر کــردن این ابزار، نیازمنــد رگوله کردن 

این فضا هستیم.
بــا توجــه  بــه نوشته شــدن قراردادهــای هوشــمند و 
آماده شــدن زیرســاخت های پلتفــرم، امکان اســتفاده از 

ان اف تی های کاربردی وجود دارد.
همچنیــن در حــال مذاکــره بــرای لانــچ پروژه هایــی روی 
رمزی ان اف تــی هســتیم کــه به واســطه آنهــا بتــوان 

ان اف تی های کاربردی را خریدوفروش کرد. 

 اشــاره کردیــد کــه در رمزی ان اف تــی روی 
دیجیتال آرت تمرکز دارید. یعنی صرفاً کارها و 
آثار هنری دیجیتالی و اگر شــخصی تابلوی هنری فیزیکی 
داشته باشــد که بخواهد آن را تبدیل به ان اف تی کند، شما 
سرویســی به او نمی دهید. با توجه به تحقیقاتی که قبل از 
راه انــدازی داشــتید، بــازار دیجیتــال آرت ایــران را چگونــه 

می بینید؟ 
با تلاش یکســری افــراد، کامیونیتی های خوبــی در حوزه 
دیجیتــال آرت در ایــران شــکل گرفته اند کــه هنرمنــدان 
و هواداران شــان در ایــن کامیونیتی هــا حضــور دارنــد. 
هنرمنــدان آثارشــان را در پلتفرم هــای مختلــف ضــرب 
می کنند و بعد در این کامیونیتی ها به اشتراک می گذارند 
و از این طریق درباره آثار خود اطلاع رسانی می کنند. این 
اقدام باعث می شود هواداران آنها آثارشان را بهتر ببیند 
و در نتیجه بهتر خریداری کنند. هنرمندان این فضا کمی 
با هنرمندان دنیای حقیقی تفاوت دارند. هم سن کمتری 
دارند و هم در فضای مدرن تری هستند و از فضای سنتی 
فاصلــه گرفته انــد. هنرمنــدان دنیــای ان اف تــی معمــولاً 
بــا ابزارهــای هــوش مصنوعــی و گرافیکــی تصویرســازی 
می کنند. بازه سنی آنها بین 2۰ تا ۳۰ سال است. برخی از 
آنها می خواهند یک پیام اجتماعی یا فرهنگی را از طریق 
آثارشان منتقل کنند و برخی دیگر به دنبال کسب سود 
هم از این فضا هستند و هواداران این هنرمندان مایل اند 
با خریــد آثار از هنرمنــد مورد علاقه شــان حمایت کنند. 
افراد دیگر هم مجموعه دار یا کالکتور هســتند و دوست 
دارند آثار یــک هنرمند را جمــع آوری کننــد؛ البته تعداد 

افراد این دسته در ایران کم است.

 راجع بــه روال پلتفــرم رمزی ان اف تــی بگویید؛ 
یعنی از ابتــدا که یــک نفــر می خواهد اثــری را 
ضــرب کند تــا مرحلــه مبادلــه چــه اتفاقاتــی می افتــد؟ چه 

ابزارها و ویژگی هایی برای این کار در پلتفرم دارید؟
ابتدا وارد ســایت Ramzinft.com می شــود، ســپس با 
کلیک روی آیکون پروفایل در سایت و نهایتاً اتصال ولت 
به پلتفرم متصل می شــوند. پلتفرم ما قابلیت اتصال به 
ولــت متامســک و ولت هایی کــه از پروتــکل ولت کانکت 
پشــتیبانی می کننــد ماننــد تراســت ولــت را دارد. بــرای 
اتصال نیازی به احراز هویت نیســت. کاربران می توانند 
پس از تکمیــل پروفایــل، ان اف تــی خــود را ایجــاد کنند. 

سایت به صورت دوزبانه انگلیسی و فارسی است.
ان اف تی می تواند در قالب عکس، ویدئو یا موزیک باشد. 
کاربران می توانند مشــخصات ان اف تی خــود را هم درج 
کنند؛ برای مثال اینکه می خواهند در کدام شبکه ضرب 
شــود. در حال حاضر هزینه ضرب ان اف تی در شــبکه را 

خود پلتفرم تقبل کرده است. 

ما نرخ 
موفقیت 

را تعداد 
کاربر در نظر 

نگرفته ایم. 
بیشتر 

روی حجم 
معاملات 

تمرکز داریم و 
فکر می کنم 

اگر به حجم 
معاملاتی 

روزانه 1۰۰ هزار 
دلار برسیم، 
خوب است
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سپس کاربران می توانند وارد صفحه قیمت گذاری شوند 
و مشــخص  کنند قیمت اثرشــان بر اســاس چه توکنی و 
چه مقدار باشــد. در حال حاضر توکن اتریــوم و تتر را بر 
شــبکه پلی گان داریم. بر اســاس این دو توکــن قیمتی را 
پیشنهاد و در فهرست فروش قرار می دهند. خریدار هم 
می تواند با اتصال ولت خودش این اثر را بخرد. اکنون دو 
نوع معامله بر پلتفرم داریم؛ خرید آنی و خرید از طریق 
حراج. در نوع اول خریــدار بلافاصله ان اف تــی مورد نظر 
خود را می خرد و از قیمت درج شده راضی است. در روش 
دوم خریدار قیمت پایین تری پیشــنهاد می دهد که این 
پیشــنهاد از طریق اعلانی به فروشنده داده می شود و او 
می تواند با تأیید پیشــنهاد داده شده، اثر خود را معامله 

کند.

 دلیل اینکه سایت را دوزبانه طراحی کرده اید، 
این اســت که به توســعه بازار خود در ادامه راه 

فکر کرده اید؟
بله، امکان اینکه به بازار بین المللی ورود کنیم هست.

 چالش ورود شما به بازار بین المللی چیست؟ 
چرا از ابتدا سراغ این بازار نرفتید؟ 

پلتفرم های خارجــی وقتی متوجه ایرانی بــودن کاربران 
می شــوند، اکانت آنها را محدود می کنند. به همین 

دلیل ما روی بازار ایران تمرکز کردیم و سعی کردیم 
زبــان پلتفرم را فارســی کنیــم. منتها بعــد دیدیم 
امکان ورود به بازارهای خارجی هم وجود دارد. 
چالــش اصلــی وجــود رقیب هــای بــزرگ مثــل 
اوپن سی در این بازارهاست. اما بیشتر تریدر یا 
کالکتورها خارجی هستند و ممکن است برخی 
از آنها به آثار هنرمندان ایرانی علاقه مند باشند 
و بخواهند آنها را بخرند. بازار هدف پلتفرم زبان 

انلگیســی، فعــلاً ایــن مخاطبــان را مدنظــر دارد. 
ممکن اســت در آینده تبلیغاتی انجــام دهیم و به 

این افراد امکان خرید آثار مورد علاقه شان را بدهیم. 
البته بعضاً در فروشگاه های خارجی هم امکان خرید 

آثار هنرمندان ایرانی وجود دارد، اما همان طور که اشاره 
کردم با دردسرهای بسیاری همراه است.

 در مــورد تعــداد ایرانی هــای فعــال در حــوزه 
ان اف تی آماری هم دارید؟

خیلی آمار مبهم اســت، اما فکر می کنم در حال حاضر 
کمتــر از ۱۰ درصــد فعــالان کریپتــو در ایــران مســتقیم 
یــا غیرمســتقیم در حــوزه ان اف تــی فعالیــت کرده انــد یا 

می کنند.

 شــما کامیونیتی هایــی را کــه در بــازار کریپتــو 

هســتند، هدف قرار داده اید یا افرادی که ممکن است بازار 
رمزارز برای آنها جذاب نباشد اما علاقه مند به بازار ان اف تی 

هستند؟
کســانی کــه بــا آنهــا تعامــل داشــتیم و از آنهــا مشــورت 
گرفتیــم، از فعــالان حــوزه ان اف تــی بودنــد. در بازارهــای 
خارجی فعالیت و آثارشــان را عرضه می کردند. برخی از 
آنها صرفــاً هنرمنــد هســتند و از کریپتو صرفــاً به عنوان 

ابزار پرداخت استفاده می کنند. 

 آیــا بــه ورود ســرمایه گذاران دیگــر هــم فکــر 
می کنید؟

ما از ورود سرمایه گذاران دیگر استقبال می کنیم و از نظر 
ما مشکلی ندارد. 

 نــرخ موفقیــت خــود را از نظــر تعــداد کاربــران 
چقدر تعریــف کرده ایــد و چالش هایتــان برای 

دست یافتن به این نرخ چه هستند؟
ما نرخ موفقیت را تعداد کاربر در نظر نگرفته ایم. بیشتر 
روی حجــم معامــلات تمرکــز داریــم و فکــر می کنــم اگــر 
به حجم معاملاتــی روزانه ۱۰۰ هــزار دلار برســیم، خوب 
اســت. در حال حاضر حجم معاملاتــی کل بازار جهانی 
ماهانه یک میلیارد دلار اســت. حجم این بــازار در اوایل 
ســال 2۰22 حدود پنــج میلیــارد دلار در ماه بــود. فکر 
می کنم اگر یک درصد ایــن معاملات در پلتفرم های 
ایرانی  باشــد و کاربران ایرانی از بازارهای خارجی به 
ســمت پلتفرم های داخلی بیایند، بازار ایران رونق 
پیدا می کند و رســیدن بــه این اعداد کار ســختی 

نخواهد بود. 

 در یــک دوره دو، ســه ســاله کاربران 
ایرانی نسبت به صرافی های داخلی 
گارد بســته ای داشــتند. البته الان این مقاومت 
و  تحریم هــا  اســت.  شــده  کمتــر  خیلــی 
محدودیت های صرافی هــای خارجی هم در این 
میان بی تأثیر نبوده اســت. فکر می کنید کاربران 
ایرانــی چنیــن مقاومتــی نســبت بــه پلتفرم هــای 

ان اف تی داخلی هم داشته باشند؟ 
آن گاردی که اشاره کردید، در فضای کریپتو وجود داشت 
و شکسته شد. یعنی آن فردی که الان در فضای ان اف تی 
فعالیت می کند، قبــلاً به احتمال زیــاد در فضای کریپتو 
هــم فعالیت کرده اســت. اما نکتــه ای که وجــود دارد، در 
فروشــگاه ان اف تــی، دارایی کاربــران هیچ وقت در دســت 
پلتفرم نیســت. یعنی قرارداد هوشــمندی کــه در فضای 
بلاکچین است، کاملاً در اکسپلورر قابل مشاهده است 
و افراد می توانند از کلاهبردار بــودن یا نبودن آن مطمئن 

شوند. پس این گارد در این فضا چندان وجود ندارد. 
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دغدغه کاربــران در مورد فضــای داخلی بیشــتر در مورد 
تعداد خریداران اســت. در واقع دغدغه کاربر این است 
که اثرش فروش مــی رود یا خیر. کاربر نگــران دارایی خود 
نیســت، چــون در قــرارداد هوشــمند، امنیــت دارایــی او 

مشخص است.

 بحث آمــوزش در مــورد محصــولات بلاکچینی 
بسیار اهمیت دارد. ممکن برای بسیاری از افراد 
این بازار جذاب باشــد، اما دانش اولیه را در مورد آن نداشــته 

باشند. چه کاری می شود در این مورد انجام داد؟
یکی از نکاتی که ما را به ســمت این حوزه سوق داد، همین 
موضــوع اســت. اگــر افــراد مبتــدی از ابتــدا بخواهنــد در 
مارکت پلیس خارجی معامله کنند، با یکسری مشکلات 
مواجه می شوند. خریدوفروش ان اف تی نسبت به کریپتو 
پیچیده تــر اســت و نیــاز اســت کاربــر دانــش کریپتویــی 
داشته و با ولت کار کرده باشــد و... . بنابراین کاربر مبتدی 
به راحتی نمی تواند در پلتفرم خارجی معامله کند. به همین 
دلیل ما پلتفرم داخلــی ایجاد کردیم. مــا در مقالات بلاگ 
رمزی ان اف تی به صورت کامل مســائل را توضیح داده ایم و 
دوره های آموزشی هم گذاشته ایم. یکســری رویدادها هم 
برگزار خواهیم کرد تا دغدغه های کاربران را بیشتر بشنویم. 

 گفتید سه ماه از راه اندازی پلتفرم رمزی ان اف تی 
می گــذرد. الان ســرویس تان کامــل شــده یــا 

همچنان در حال توسعه هستید؟ 
بله، تقریباً دو، ســه ماهی از لانچ می گذرد. در حال حاضر 
ســرویس ما کامل روی شــبکه پلی گان پیاده شــده اســت. 
به زودی شبکه های دیگری هم مثل BSC اضافه می کنیم. 
ولی الان سرویس کامل اســت و هر کاربری می تواند بدون 
محدودیت، ان اف تــی خود را ضــرب و خریدوفــروش کند. 
تعــداد کاربران مــان هنــوز خیلــی بــالا نیســت، چــون فضا 
چنــدان شناخته شــده نیســت، امــا در حــال اضافه کردن 

کاربر هستیم. 

 کارمزد رمزی ان اف تی چقدر است؟
در حال حاضر برای افزایش تعداد و استقبال 
بیشتر کاربران، کارمزد را صفر در نظر گرفته ایم. اما قاعدتاً 
در آینده عدد مشخصی را برای آن در نظر خواهیم گرفت. 
فکر می کنم کارمزد معمول در بازار جهانــی 2/۵ درصد از 

هر معامله است. 

 در این بازار آیا رقیبی هم دارید و حضور بازیگران 
دیگر در این فضا را چطور ارزیابی می کنید؟ 

ما تک بازیگــر نیســتیم و فکــر می کنیم یــک یــا دو رقیب 
فعال داریم. البتــه هنوز هیچ یک از ما بــه دلایلی به هدف 
مدنظرمان نرســیده ایم. اول اینکه در فضــای بلاکچین به 

ارتباطات بین المللی نیاز است که به خاطر محدودیت های 
اینترنت برقراری این ارتباطات با چالش هایی مواجه شده 
است. دلیل دوم رگوله نشدن این فضاست. فضای ان اف تی 
خیلی ناشــناخته اســت و رگولاتور توقــع دارد بــا این فضا 
مانند کریپتو برخورد و مثلاً در پلتفــرم احراز هویت انجام 
شود. این مسئله در بازار ان اف تی جا نیفتاده و کاربر نسبت 
به این دســت پروتکل ها مقاومت می کند. در پلتفرم های 
خارجی احراز هویت وجود ندارد. به همین دلایل در جذب 
کاربر با مشــکل مواجه هســتیم و بازار در ایران آن طور که 
بایدوشــاید رونق نگرفته اســت. این چالش برای رقبای ما 

هم وجود دارد. 

 در کل کســب وکارهایی مثــل رمزی ان اف تــی در 
کجای اکوسیســتم نوپــای بلاکچینی ایــران قرار 
می گیرند؟ امکان ارتباط و مراوده آنها با سایر کسب وکارهای 

دیگر اکوسیستم وجود دارد؟ 
بله، این امکان وجود دارد. برای مثال با صرافی ها می توان 
همکاری هایــی داشــت. صرافــی می تواند یــک بــازی را در 
بلاکچین لانچ کند که کاراکترهــای آن در پلتفرم ما معامله 
شــود یا یک ان اف تــی را در پلتفرم ما ضرب کنــد و هر کس 
موفق به خرید آن ان اف تی شــد، تخفیف هایــی در کارمزد 
او در داخــل صرافی تعلــق بگیرد. امــا چون بــازار کوچک و 
رگوله نشده است، شاید الان کسب وکارهای دیگر آشنایی 
زیادی با ظرفیت این فضا نداشته باشــند. اما این مسئله 
قابل حل است و می توان طرح هایی را برای همکاری با سایر 

کسب وکارهای اکوسیستم پیاده کرد. 

 الان وضعیــت بــازار ان اف تی در دنیا بــا توجه  به 
شــرایطی کــه در ســال ۲۰۲۲ داشــتیم، چگونــه 
است؟ پیش بینی شما از بازار ان اف تی چیست؟ آیا این بازار 

تقویت می شود یا روند سابق ادامه پیدا خواهد کرد؟
همان طــور کــه گفتــم، زمانــی کــه بــازار کریپتو خیلــی ترند 
شــده بود، حجم بازار معاملاتی ان اف تی در دنیا ماهانه به 
پنج میلیارد دلار هم  رســید. در زمســتان کریپتــو این عدد 
به شدت کاهش یافت و تقریباً یک دهم شد. ولی به دنبال 
رونق گرفتن بــازار کریپتو، وضعیت بــازار ان اف تی هم بهتر 
شــده و به حدود ماهانــه یک میلیارد دلار رســیده اســت. 
ان اف تی ها در ترند قبلی خود خیلی شناخته شده نبودند 
و فکر می کنم در ترند بعدی حجم معاملات خیلی بیشتر 

از قبل شود.

 تحلیل تان در مورد زمان بندی ترند یا رونق بعدی 
بازار چیست؟

بر اساس تحلیل ها سال 2۰2۳ بهار کریپتو است. من فکر 
می کنم اواخر 2۰2۳ یا اوایل 2۰24 بازار رونق خوبی خواهد 

گرفت 

صرافی 
می تواند 

یک بازی را 
در بلاکچین 

لانچ کند که 
کاراکترهای 
آن در پلتفرم ما 

معامله شود 
یا یک ان اف تی 

را در پلتفرم ما 
ضرب کند و هر 

کس موفق 
به خرید آن شد، 

تخفیف هایی 
در کارمزد او در 
داخل صرافی 

تعلق بگیرد
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بازار جهانی ان اف تی

کدام ان اف تی ها برای کاربران جذاب تر بودند؟

درست اســت که در ســال 2۰22 مانند همه بخش های بازار رمزارزها، ان اف تی هم با افت زیادی همراه شد اما به نظر می رســد همان طور که رمزارزها در حال 
احیای خود هستند، این بازار هم به روزهای اوج خود بازگردد. به خصوص وقتی بدانیم حجم سرمایه گذاری های انجام شده در این بازار در سال بد 2۰22 کم 

نشده است.

آمارهای بازار ان اف تی نشان می دهد که در دو سال اخیر اتفاقات مهمی در این حوزه افتاده است. گسترش کاربردپذیری ان اف تی ها از یک سو 
و سرمایه گذاری های انجام شده روی پروژه های مختلف آن از سوی دیگر باعث شده تا رشدهای قابل توجهی در نمودارهای این بخش از صنعت 
بلاکچین را شاهد باشیم. حالا به نظر می رسد با عبور از هیجان اولیه و تأکید بیشتر بر ان اف تی به عنوان یک ابزار و دارایی کاربردی قابل مبادله، 

این بازار در سال های پیش  رو بزرگ تر هم بشود.
حالا در تحقیقی که ردیت که یکی از مهم ترین شبکه های اجتماعی موردتوجه هنرمندان و کامیونیتی های بازار ان اف تی است انجام داده، 
پیش بینی شده تا سال 2۰2۵ این بازار به یک بازار ۸۰ میلیارددلاری تبدیل شود. برای دانلود این تحقیق مفصل که همراه با نظرسنجی های 

مختلفی درباره بازار و آینده ان اف تی است می توانید به سایت ماهنامه »رمزارز« مراجعه کنید 
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یادداشت

مهران فره راز

مدیر مارکتینگ 
صرافی تترلند

اهمیت فعالیت های صنفی در 
بازارهای نوظهوری چون ارز دیجیتال

بــازار رمــزارز را نمی تــوان بــازاری نو ظهــور نامیــد؛ چرا کــه 
صنعت کریپتو به ســرعت در حال جهانی شــدن است و 
مروری بر اخبار داخلی و خارجی نیز ایــن ادعا را تصدیق 
می کند. از یک سو، بیش از ۹ ســال از ظهور بازار رمزارزها 
می گذرد و از ســوی دیگر، رفتارشناســی جامعــه ایران در 
حوزه ســرمایه گذاری از پنج،  شش ســال گذشته تاکنون، 
حاکــی از آن اســت کــه ایــن نــوع ســرمایه گذاری جایــگاه 

مطلوب خود را در کشور ما به دست آورده است.
ایــن روزهــا واژه »رمــزارز« و پــول دیجیتــال در ادبیــات 
اقتصادی ایران بســیار به کار مــی رود؛ رمزارزی کــه بر  پایه 
بلاکچین ایجاد شــد و توانســت خود را جزئی از فین تک 
معرفــی کنــد. این گفتــه بدیــن معنی اســت کــه صنعت 
ارزهای دیجیتال بــه اهرمی بــرای کاربرد نوآورانــه فناوری 
در ارائه خدمــات مالی در آینــده تبدیل خواهد شــد. این 
موضوع را مراجع معتبر نیز تأیید کرده اند و شــاهدیم که 
بســیاری از شــرکت ها از ارزهای دیجیتال به عنوان نوعی 
نقدینگی برای تراکنش های مالی خود استفاده می کنند.

امروزه علاوه بر اینکه در بسیاری از کشورهای توسعه یافته 
ارزهــای دیجیتــال به عنوان ابــزاری بــرای پرداخــت امن و 
افزایش سرمایه و حفظ ارزش سرمایه استفاده می شوند، 
پیشرفت استفاده های مشــابه را در کشورمان نیز شاهد 
هســتیم. از  این رو تترلنــد به عنوان مجموعــه ای فعال در 
کســب و کار تتــر و با شــعار »ســادگی نهایت هوشــمندی 
است«، در آســتانه شش ســالگی ســعی کرده تا اصالت 
اولیه خــود، یعنی ثبــات، امنیت، شــفافیت و اطمینان را 
حفظ کنــد و همواره به دنبــال جلب اعتمــاد کاربران خود 

باشد.
در ســال ۱4۰۱ تترلند ری برندینگ خود را انجــام داد و نیز 
به عضویت انجمن فین تک ایران و نظام صنفی رایانه ای 
)نصــر( اســتان تهــران درآمد. شــایان ذکــر اســت یکی از 
اهــداف مهــم تترلند، ایفــای نقــش اصلی خــود به عنوان 
صرافی قانونمند و مطابق با استاندارد های جهانی از  لحاظ 
سرویس دهی و فنی بوده و در تمام این سال ها تلاش کرده 

تا با شرکت های فعال در صنعت فین تک به خوبی تعامل 
برقرار کند.

تترلند باور دارد بقای صنعت فین تک، به خصوص ارز های 
دیجیتــال، در همبســتگی آنهاســت. مراحل ایجــاد این 
همبســتگی نیز در ابتدا قانونمند ســازی و جلــب اعتماد 
کاربران و ســپس داشــتن صنفی متحد و توانمند اســت 
تا بتوانــد از حقــوق تمامــی اعضــا اعــم از پرداخت یار ها، 
لندتک، بیمه و دیگران دفاع و مشــکلات پیــش روی این 
صنعت های نوظهور و در حال رشد را برطرف کند. تترلند 
همواره مشــتاق همکاری بــا تمامــی هم صنفی های خود 
بــوده و خواهــد بــود؛ چرا که بــر ایــن باور اســت کــه اتحاد 
کسب وکارهایی در یک شاخه از صنف، ضامن موفقیت 

آن صنعت خواهد بود.
تترلند به عنــوان مرجع تخصصــی تتر در ایران همیشــه 
تــلاش کــرده تــا بــا وجــود مشــکلات موجــود در کشــور، 
چــه از نظــر مشــکلات زیرســاختی و چــه از نظــر نبــود 
قانون گذاری مشخص و مدونّ رگولاتوری و بانک مرکزی، 
با در  نظر  گرفتن حفظ امنیت اطلاعات و حساب کاربران، 
همکاری لازم را با نهادهای نظارتی انجام دهد و با آموزش  
مستمر کاربران خود، باعث افزایش آگاهی آنها از زیر و بم 

این بازار شود.
برای این منظور، تترلند از هر اقدامی که موجب تضعیف 
حقــوق کاربــران و از بین رفتــن ســرمایه آنــان شــود، بــا 
اطلاع رســانی های لازم در بســتر ها و پلتفرم های مختلف 
جلوگیری خواهد کــرد. همچنین رقابت ســالم و برگزاری 
کمپین هــای ســفید و تبلیغاتــی بــا شــعارهای واقعــی و 
همکاری مستمر و اثربخش با رسانه ها که جزء لاینفک و 
تأثیر گذار بازار رمزارزها هستند، از عوامل خوشنامی این 
مجموعه در اکوسیستم فین تک و تمایل به همکاری های 

درون صنفی و برون صنفی به صورت B2B شده است.
مــا در تترلند به مثابــه DNA ایــن مجموعــه معتقدیم که 
شفافیت در انجام امور و جلب اعتماد کاربران و آگاه سازی 

آنها باعث پیشرفت این صنعت در کشور می شود.



سازوکار
بخش های اصلی کسب وکارهای رمزارزی از امنیت گرفته تا ارتباط با مشتری همگام با بزرگ تر شدن این فضا، در حال رسیدن 

به بلوغ هستند. در این شماره از رمزارز به سراغ دو مدیر از دو صرافی رمزارزی رفته ایم و با آنها درباره الزامات و چالش های دو حوزه مهم 
بازاریابی و طراحی و نگهداری محصول در اکوسیستم رمزارز ایران پرسیده ایم.
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مسی در بیــــــت گت
هــواداران هیجان زده از سراســر 
جهان برای جــام جهانی 2۰22 
دور هــم جمع شــدند تا شــور و 
شــوق خــود را بــرای فوتبــال بــه 
اشــتراک بگذارند. جام جهانی 
مانند المپیک فرصتی برای جهان است تا آنچه را که 
به عنوان جامعه جهانی برایش ارزش قائل هستند، به 

اشتراک بگذارند.  
بســیاری از کارشناســان می گوینــد پــس از فروپاشــی 
اف تی ایکس، اعتمــاد کاربــران به شــفافیت، امنیت و 
نقدینگی صرافی های ارز دیجیتال برای ادامه پذیرش 
رمزارزها بسیار مهم است. بنابراین جام جهانی 2۰22 
فرصتــی منحصربه فــرد بــرای نمایــش بیــش از چهار 
میلیــارد بیننده بــود که چگونه شــرکت های رمــزارزی، 
تمرکز و توجه بر امنیت و مدیریت ریسک را در اولویت 
قــرار می دهنــد و پذیــرش رمــزارز را حتــی در زمان های 
ســخت ارزهای دیجیتــال تســهیل می کننــد. کریپتو 
دات کام بــه عنــوان یکــی از صرافی های شناخته شــده 
جهان، یکی از اسپانسرهای اصلی این مسابقات بود و 
لوگویش بارها و بارها پیش چشم چند میلیارد بیننده 
تلویزیونی این مســابقات قرار گرفت. اما پیوند فوتبال 
و رمزارزها در چند سال اخیر فراتر از جام جهانی بوده 

است.
در کنار استفاده هایی که پروژه های رمزارزی از فرصت 
جــام جهانــی داشــتند در یــک مــورد خــاص صرافی 
بین المللی »بیت گت«  پروژه ای مشترک با لئو مسی 
داشت و از این فرصت استفاده کرد تا اعتبار وب۳ را 
از طریق چهره های ورزشــی بیشــتر کند. ایــن پروژه با 
فنــاوری بلاکچین بــه بازیکنان ورزشــی کمک می کرد 
تا تعامــل خود را با طرفداران شــان از طریــق ان اف تی، 
توکن هــای طرفــداری و رویدادهــای متــاورس افزایش 

دهند.
ایــن پــروژه بیت گــت در زمانــی انجــام شــد کــه اکثــر 
شــرکت های ارز دیجیتــال تلاش هــای تبلیغاتــی خود 
را کاهــش داده بودنــد. بــا ایــن حــال، ســقوط صرافــی 
اف تی ایکــس فرصتی را بــرای صرافی هــای دیگر مانند 
بیت گت ایجاد کرد تا اعتماد کاربران را بازســازی کرده 
و تمرکز بر امنیت را افزایش دهند. این تبلیغات باعث 
شد تعداد زیادی به حوزه ارزهای دیجیتال وارد شوند و 
از ترس آنها نسبت به این حوزه کاست. برگزارکنندگان 
این کمپین تبلیغاتی ادعا می کنند این پروژه توانست 
دنیای ارزهای دیجیتال را از یکدســتی و سقوط نجات 
دهد. این همکاری با ســرمایه گذاری 2۰ میلیون دلاری 
بیت گــت در مجموعــه ای از کمپین هــای بازاریابــی، از 
جمله ویدئوهایی  با حضور مســی و ســایر شــیوه های 

بازاریابی انجام شده است   
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فوتبال یکی از اولین 
ورزش هایی بود که 
ارزش بازار رمزارزها را هم 
برای مشارکت و هم 
برای کسب  سود حوزه 
تبلیغات متوجه شد

رمزارز در زمیــن فوتبال
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رمزارز در زمیــن فوتبال

01
فوتبال و دنیای 
رمزارزها

فوتبال برای مارکتینگ یکی از بهترین میدان هاســت. ورزشــی 
که دنیا را ســرگرم می کند بــرای فــروش چیزی که کســب وکارها 
به خصوص آنها که داعیــه جدید بودن و البته هیجان داشــتن 
را دارند یــک گزینه مهــم بــرای برنامه های تبلیغاتی محســوب 
می شود. البته هرکسی پول آن را هم ندارد! در سال های اخیرچند 
کسب وکار بزرگ حوزه رمزارز از ظرفیت های فیفا به عنوان فرصتی 
برای هموار کردن راه پذیرش جهانی فناوری های وب۳ استفاده 
کرده اند.  پروژه هایی که هزینه زیادی روی دست مارکت کریپتو گذاشته اما با توجه به تنوع نسلی 
طرفداران فوتبال و البته مفهوم قدرتمندی در میان آنها به نام وفاداری که در جامعه رمزارز یک 
مفهوم کلیدی محسوب می شود موفقیت های زیادی رقم زده است. شکی نیست که راه اندازی 

توکن های هواداری باشگاه های مطرح دنیا نقش مهمی در همه گیری رمزارزها داشته است.

02
همکاری الگورند 
با فیفا  

در یکی از نمونه های موفق همکاری دنیا فوتبال با بازار رمزارزها، 
فیفا با شــرکت فنــاوری بلاکچیــن الگورند همــکاری کرد تــا این 
کســب وکار به پلتفــرم رســمی ارز دیجیتــال فیفا تبدیل شــود. 
الگورند راه حل هایی برای کیف پول های پشتیبانی شــده توسط 
بلاکچین رســمی فیفا ارائه داد و همچنین به فیفا کمک کرد تا 
پلتفــرم ان اف تــی »FIFA+Collect« را راه انــدازی کنــد. الگورند 
تلاشی را آغاز کرد که بعدها بسیاری از کسب وکارهای رمزارزی 
دیگر آن را ادامه دادند؛ یعنی استفاده از برند بزرگ فیفا برای جا انداختن برخی زیرساخت ها و 

خدمات کاربردی حوزه رمزارز.

03
توکن های 
هواداری

در یــک نمونــه دیگــر پلتفرم هــای چیلیــز )NFT. Chiliz( و 
بیتســی )Bitci( بــرای باشــگاه ها و تیم هــای ملــی توکن های 
هواداری صــادر کردنــد و چنــد پلتفــرم و صرافی هــم به طور 
مشــترک فعالیت هــای تجــاری را بــرای تشــویق کاربــران بــه 
مشارکت بیشتر برای خرید این توکن ها سازمان دهی کردند. 
توکن هــای هــواداری فوتبال حــالا بخــش جذابــی از مارکت 
رمزارز را به خود اختصاص داده است. بخشی که بیشتر از 

حجم آن هیاهو و رقابت های شکل گرفته در آن برای این بازار منفعت زا بوده است.

04
فوتبال در 
متاورس

 پیدایش سالن متاورس برای پخش زنده، تجربه ای همه جانبه 
اســت کــه در آن آواتارهــای کاربــران می تواننــد پخــش زنــده 
بازی هــای فوتبــال را در متــاورس تماشــا کننــد. هــم تیم هــای 
فوتبال شناخته شــده دنیا و هم برخی بازی سازهای بین المللی 
می خواهند در همکاری با این باشــگاه ها برای آینــده فوتبال در 
دنیای متاورس خیلی بیشــتر از چیــزی که این روزها شــاهدیم 
کار تعریــف کنند. شــک نکنیــد بــه زودی شــاهد خریدوفروش 

صندلی های اختصاصی هواداران در ورزشگاه های متاورسی خواهیم بود 
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پریا امیرحاجلو
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مهم ترین الزامات و بایدها در حوزه مارکتینگ 
رمزارز چیست؟

بــه نظــر مــن مهم تریــن موضــوع در حــوزه مارکتینــگ کریپتو، 
اعتمادســازی صرافی برای مردم اســت که موارد بســیاری را در 

بر می گیرد.

این اعتمادسازی چطور باید اتفاق بیفتد و به چه 
شکل در مارکتینگ نمود پیدا می کند؟

در قدم اول بایــد از تبلیغات زرد در هر مــدل ارائه محتوای خود 
بپرهیزند. در مرحله جذب مشتری هم عجله نداشته باشند و 
فضایی را برای کاربران ایجاد کنند تا آنها بتوانند وقتی وارد سایت 
شدند، در ابتدا با فضا آشنا شده و به آن اعتماد کنند و بعد وارد 

مرحله قیف فروش شوند.

چه تبلیغاتی را زرد می دانید که اعتماد کاربران 
را دچار خدشه می کند؟

در حوزه رمــزارز، ایجــاد یک توکن کار ســختی نیســت. ممکن 
است حتی یک توکن ترند شود، ولی الزامات و بایدها را نداشته 

باشد. همه افراد اطلاعی از این الزامات ندارند و از این موضوع 
آگاه نیستند. این وظیفه مارکتینگ صرافی هاست که از تبلیغ 
ایــن دســت توکن هــا در هــر مدلــی بپرهیزنــد. مضــاف بــر این، 
معتقدم تشــویق به خرید و فروش بــه هر قیمتی هــم زرد تلقی 

می شود.

صرافی هــای معتبر در برنامه هــای مارکتینگ و 
کمپین هــای خــود چــه بایــد بکننــد؟ روی چــه 

مزیت هایی تأکید کنند و از گفتن چه نکاتی بپرهیزند؟
مــوارد پرهیــز همــان چیزهایی اســت که پیش تــر اشــاره کردم. 
استراتژی باید این باشد که برای تبدیل کاربر به مشتری عجله 
نداشته باشــند. به نظرم این مهم ترین رکن اســت و به تنهایی 
می تواند اســتراتژی درســتی برای مارکتینگ باشــد و روی همه 

قسمت های این بخش اثر بگذارد. 

مثــال می آوریــد؟ برنامه هــا و اســتراتژی های 
مارکتینــگ کوینینو چه هســتند؟ شــما چطور 

سعی می کنید اعتمادسازی کنید؟

گفت و گو با 
مینا جعفری، مدیر 
مارکتینگ کوینینو 
درباره بایدها و 
نبایدهای مارکتینگ 
صرافی های رمزارز

رمزارزها به دلیل ویژگی های ذاتی خود و همچنین سودآوری  زیادی که برای بسیاری از کاربران حداقل در یک 
مقطع زمانی داشتند، به یکی از مقاصد سرمایه گذاری بدل شده اند و صرافی های رمزارزی نیز تلاش دارند تا سهم بیشتری 

از کاربران فعال را به خود اختصاص دهند. اما مسئله به همین جا ختم نمی شود. در شرایطی که هنوز برای فعالیت 
کسب و کارهای حوزه رمزارز در ایران تنظیم گری مدونی صورت نگرفته، یکی از بخش های حساس، مارکتینگ 

آنهاست. مینا جعفری، مدیر مارکتینگ صرافی ارز دیجیتال کوینینو معتقد است قدم اول برای مارکتینگ اعتمادسازی 
است و آکادمی های آموزشی را یکی از بخش های مهم و ضروری صرافی ها می داند. او می گوید پررنگ ترین خط قرمز 

برای تیم های مارکتینگ صرافی های ارز دیجیتال، تبلیغات زرد است؛ تبلیغاتی که روی توکن های بی ارزش اما ترند 
مانور می دهند یا کاربران را تشویق به خرید و فروش می کنند. در ادامه گفت و گوی »رمزارز« را با جعفری در مورد بایدها و 

نبایدهای مارکتینگ ارزهای دیجیتال می خوانید.  

  زرد پرهیز کنید
از مارکتینگ
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وقتی من به عنوان مدیر مارکتینگ کوینینــو وارد این مجموعه 
شدم، در ابتدا سعی کردم متوجه شوم کوینینو دقیقاً چه کاری 
انجام می دهد و چه ویژگی هایی برای ارائه خدمات به مشتریان 
خود دارد. با توجه به این ویژگی ها و کارکرد کوینینو تلاش کردم 
اســتراتژی ای پیاده کنم که کاربــر به این باور برســد که می تواند 
به عنوان مشــتری این شــرکت، این خدمات را داشته باشد. در 
حین این کار، حواس مان بود که چیزی فــرای این را به کاربر القا 

نکنیم و در گفتن خدمات کوینینو اغراق نداشته باشیم. 

از ویژگی هــای کوینینــو کــه شــما روی آن مانــور 
داده اید، مثال می زنید؟ چه کاری در این راســتا 

انجام داده اید؟
ما تــلاش داشــتیم ویژگی هــا را در هر کــدام از کمپین هایمان به 
مدل های مختلفی به نمایش بگذاریم. از پشتیبانی 24ساعته تا 
تحقیقاتی که پیش از فهرست کردن توکن ها در مورد آنها انجام 

می دهیم، تحلیلی هایی که داریم و... .

خطاهایــی کــه کســب و کارهای رمــزارزی و 
بلاکچینــی در حــوزه مارکتینــگ در چند ســال 
اخیر مرتکب شده اند، چه هســتند؟ برای تکرار نکردن این 
خطاها باید چگونه ساختار تیمی خود را سازمان دهی کنند؟

به نظر مــن در ایــن حوزه مــا ســه چالش داریــم. اولیــن چالش 

نوســانات اســت که ما توان پیش بینــی آن را نداریــم، حتی اگر 
بســیار حرفه ای باشــیم. مــورد دوم مشــخص نبودن یکســری 
قوانین اســت. ما بــرای رمزارزها یکســری قوانین داریــم ولی در 
بخــش مارکتینــگ به صــورت جداگانه چیــزی وجود نــدارد که 
راهنمای تیم های مارکتینگ باشد و حد و مرزشان را مشخص 
کند. ممکن است منِ نوعی مدیر مارکتینگ یک صرافی باشم 
و بی محابا هر استراتژی ای را پیاده کنم. چالش سوم اخبار این 
حوزه هســتند. خیلی مهم اســت اخبار را به موقــع و آن طور که 

هست، ارائه دهیم.

بخشــی از مارکتینــگ رمــزارز در شــبکه های 
از  بعضــی  می افتــد.  اتفــاق  اجتماعــی 
اینفلوئنسرها از این فضا سوءاستفاده می کنند و پروژه ها و 
توکن های اسکم را تبلیغ می کنند. به نظر شما چطور باید در 
این زمینه به کاربران هشدار داد که در دام پروژه های اسکم 

نیفتند؟
جهان تحت کنترل ما نیست و هیچ وقت به این درجه از توانایی 
نمی رسیم که همه را وادار کنیم کار درست را انجام دهند. تنها 
کاری که می توانیم انجام دهیم این است که در جایگاه خودمان و 
در حد توان اطلاع رسانی کنیم تا علاقه مندان به این حوزه بدانند 

برای ورود به این بازار باید اطلاعات بسیاری داشته باشند.

یعنی فکر می کنید صرافی های رمزارزی در این 
خصوص وظیفه ای دارند؟ این وظیفه را باید به 

چه شکل انجام دهند؟
قطعــاً وظیفــه دارنــد و آمــوزش مــوردی اســت کــه حتمــاً همــه 
صرافی هــا باید بــه آن توجــه کننــد. در حــال حاضر بعضــی از 
صرافی ها تنها به این فکر می کنند که کاربر وارد ســایت شــود، 
خرید و فروش خــود را انجام دهــد و بــرود و اینها کارمزدشــان را 
دریافت کنند. ولی ما معتقدیم کسی که وارد این حوزه می شود، 
باید اطلاعات به روز داشته باشد تا بتواند آگاهانه قدم بردارد و 
از روی ناآگاهی و نداشتن اطلاعات درست اتفاق ناخوشایندی 

برایش رقم نخورد. 

فرم این آموزش ها باید به چه شــکل باشــد تا از 
حجم ســرمایه گذاری روی پروژه های اســکم کم 

شود؟ چون هنوز کلاهبرداری در این بخش رواج دارد.
این اتفاق به این دلیل اســت که هنــوز آن طور که بایــد رمزارها 
دیده نشده اند. وقتی فرد کلاهبرداری می بیند فضایش را دارد 
و هنوز قانون خاصی همه گیر نشده، این اجازه را به خود می دهد 
و این محیط را مساعد می بیند که پروژه اسکمی را تبلیغ کند و 
با دیگران به اشتراک بگذارد. به نظرم لازم است یکسری قوانین 
در همه حوزه ها و در همه زیرشــاخه های رمزارز داشته باشیم. 
همچنین باید همه صرافی ها بخش آکادمی را برای آموزش   در 
این حوزه فعال کنند تا حداقل وظیفه خود را انجام داده باشند. 
این وظیفــه ممکن اســت آن قــدر خــوب انجام شــود کــه افراد 

استراتژی باید 
این باشد که 

صرافی ها 
برای تبدیل 

کاربر به 
مشتری عجله 
نداشته باشند. 

به نظرم این 
مهم ترین 

رکن است 
و به تنهایی 

می تواند 
استراتژی 

درستی برای 
مارکتینگ 

باشد و 
روی همه 

قسمت های 
این بخش اثر 

بگذارد



کسی که وارد 
این حوزه می شود، 
باید اطلاعات به روز 
داشته باشد تا بتواند 
آگاهانه قدم بردارد
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بسیاری را از خطر کلاهبرداری نجات دهد یا نه؛ هیچ اهمیتی 
برای این موضوع قائل نباشند. 

ارتبــاط بیــن بخــش آکادمــی ایــن شــرکت ها و 
رسانه های تخصصی باید به چه شکل باشد تا 

هم افزایی در خصوص آگاه سازی کاربران رخ دهد؟
می تــوان محتواهای گوناگــون را به اشــتراک گذاشــت. ممکن 
است شرکتی فقط یک بلاگ داشته باشــد و می تواند این را با 
صرافی ها به اشــتراک بگذارد و با آنها در تعامل باشــد. در این 
همکاری ها اتفاقات مختلفی می تواند روی دهد مثل برگزاری 
رویدادهای آموزشی و... . به این شکل می توان بخش آموزش و 

آگاه سازی را در هم افزایی با یکدیگر تقویت کرد. 

کوینینو در این زمینه برنامه خاصی دارد؟
کوینینو در مجموع برای آموزش هایش یکســری 
برنامه هــا دارد. اولیــن برنامــه و پایه ای تریــن آن ایــن اســت که 
کاربران در ابتدا بدانند که چطور با کوینینو کار کنند و از خدمات 
آن بهره ببرند. در گام های بعدی قرار است یکسری آموزش ها 
در زمینه رمزارزها داشته باشیم که هر کسی خواست وارد این 
فضا شود، با استفاده از این آموزش ها بداند که یک توکن برای 
آنکه معتبر باشد، چه الزاماتی باید داشته باشد و چه مواردی 
را لازم اســت در زمــان خرید و فــروش رعایــت و بــه آنهــا توجــه 
کنند. فعلاً با شخص یا جای خاصی برنامه ای برای همکاری و 
هم افزایی در زمینه آموزش نداریم، اما قطعاً برنامه آموزش در 

دستور کار ما هست.

پیشنهاد شما برای آنکه مارکتینگ درستی در 
حوزه رمزارزها اتفاق بیفتد، چیست؟

مــا در حــال حاضر هیــچ نهــاد یــا ســازمانی بــرای بخــش ارز 
دیجیتال نداریم که بتواند چنین ماموریت ها و اولویت هایی 
که به آنها اشــاره کردم را برعهده بگیــرد و انجام دهد. آن طور 
کــه متخصصــان معمــاری یــا پزشــکی ســازمان و نهــاد خود 
را دارنــد، نهادی هــم باید بــرای ارز دیجیتــال ایجاد شــود که 
می تواند یکی از زیربخش هایش مرتبط با مارکتینگ باشــد. 
در چنین جایــی مدیران و کارشناســان مارکتینــگ این حوزه 

می توانند با هم در تعامل باشند، 
زیرا معتقــدم تعامــل تأثیر 

مثبتــی بــر ایــن بخــش 
خواهــد داشــت. به 

نظــرم اگــر چنیــن 
اتفاقــی بیفتــد، 
خوبــی  تحــول 
در  حداقــل 
حوزه مارکتینگ 

رمزارز رخ خواهد 
داد 

استقبال  دومین رویداد ۹ ژانویه از ساعت ۹ و ۳۰ دقیقه صبح روز 
اکوسیستم
از یک رویداد

دوشنبه ۹ ژانویه  تا ساعت ۱۹ همان روز در تالار قلم سالن 
همایش های کتابخانه ملی ایران برگزار شد. رویدادی که 
در مجموع با حضور بیش از ۵۰۰ فعال کسب وکاری حوزه 
رمــزارز و بلاکچیــن کشــور و با محــور آینــده ایــن فضا به 
فرصتی بــرای بحــث دربــاره مهم تریــن نیازهــا و بایدها و 
الزامــات ایــن حــوزه تبدیــل شــد. تنــوع کســب وکارها و 
حاضران در این رویداد نشــان داد اکوسیستم رمزارز و بلاکچین کشــور در این یک سال 

گذشته رشد کمی خوبی داشته است.

رویدادی که چهار پنل و سه ارائه داشت و سه تایم مختلف  محتوای 
تجربه محور
و آموزشی

برای شبکه سازی شــرکت کنندگان و پنلیست ها و البته 
کسب وکارهایی که در حاشیه این رویداد کانترهایی برای 

بحث و گفت وگو با مخاطبان خود تدارک دیده بودند.

تنظیم گری و   تجربه دومین رویداد ۹ ژانویه نشــان داد اکوسیســتم 
این حــوزه در داخل کشــور چالش های زیــادی دارد که پرسش های زیاد!

برخی از آنها در سمت رگولاتوری و تنظیم گری است و 
برخــی دیگــر در ســمت خــود کســب وکارها و نیازهای 

آموزشی کاربران.

مجموعــه »راه کار« کــه بانی برگــزاری این رویداد بــود، در  برنامه های راه کار 
کلیت این رویداد تلاش کرد فرصتــی برای بحث و تبادل در حوزه رمزارز

نظر در مورد همین چالش ها به وجود آورد؛ چالش هایی 
کــه بســیاری را درگیــر کــرده و کمــاکان خواهــد کــرد؛ از 
صرافی های رمزارزی که تعداد آنها ایــن روزها به بیش از 
۶۰، ۷۰ کســب وکار متوســط و بــزرگ می رســد، گرفتــه تا 
کاربرانی که صرفاً می خواهند از آینده این صنعت سهمی 

داشته باشند 

اکوسیستم رمزارزی ایران 
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 شما در صنایع و شرکت های مختلفی مدیریت 
محصــول را تجربــه کرده ایــد و به خوبــی بــا این 
مســئولیت آشــنا هســتید. از دید شــما مدیریت محصول 

چیست و یک مدیر محصول چه وظیفه ای بر عهده  دارد؟
در ابتدا باید اشــاره کنم که منشــاء بســیاری از ایده ها در 
صنایــع مختلف، صنعت FMGC اســت. من به واســطه 
تجربیاتــم شــناخت کافــی از ایــن صنعــت داشــتم و این 
تجربیــات را به صنعــت آنلاین منتقــل کردم. امــا این دو 
 FMGC صنعــت بــا هــم متفــاوت هســتند. در صنعــت
محصول بعــد از تولید ثابت اســت و تغییــر نمی کند. اما 
در صنایــع آنلاین، ابتــدا محصول اولیه تولید می شــود و 
ســپس آن محصول به طور مداوم توســعه پیدا می کند و 
فیچــر و ابزارهای جدید بــه آن افزوده می شــود. به همین 
علت محصول صنایع آنلاین یک محصــول زنده و مدام 

در حال تغییر است.
یک مدیــر محصول مســئول محصــول با ابعادی اســت 
کــه ســهام داران و مدیرعامــل مشــخص می کننــد. در 
اســتارتاپ ها، معمولاً بنیان گذاران مدیریــت محصول را 
بر عهــده می گیرنــد و پس از رشــد محصول در بــازار، این 
مسئولیت به مدیر محصول واگذار می شود تا نگهداری و 
توسعه محصول را عهده دار شود. البته در کسب وکارهای 

گفت وگو با میثم کارگرآزاد 
مدیر محصول صرافی ارز دیجیتال 
»آبان تتر« که می گوید 
چالش های آنها در این صنعت 
فقط مربوط به عدم رگولاتوری و 
محدودیت ها در ایران نیست، بلکه 
مشکلات خارجی مثل تحریم و 
مشکلات خود صنعت کریپتو 
هم به آنها فشار وارد می کند 

مدیر محصول یعنی حلال

مشکلات!
میثم کارگرآزاد مقطع کارشناسی خود را در رشته مکانیک در دانشگاه خواجه نصیر و مقطع کارشناسی ارشدش 

را در رشته MBA در دانشگاه امیرکبیر گذرانده است. کارگرآزاد در صنایع مختلفی، مدیریت محصول و فعالیت های 
پیرامون آن را تجربه کرده است. پس از فارغ التحصیلی وارد بازار کار شده و تقریباً پنج سال در شرکت سولیکو به عنوان مدیر 

محصول و مدیر کسب وکار فعالیت می کرد. بعد از آن یک سال در یکی از شرکت های زیرمجموعه هلدینگ گلرنگ 
مدیر محصول بود. مدتی هم در شرکت فرمند مسئولیت بخش معاملات را بر عهده داشت و در این بخش روی رشد محصول 
کار می کرد. علاوه بر این تجربیات، او به حوزه تجارت الکترونیک و کسب وکارهای 

آنلاین علاقه مند بود و در مورد این حوزه ها مطالعه می کرد. کارگرآزاد که حالا 
بخشی از تیم صرافی آبان تتر است با تکیه بر همین تجربیات و مطالعات خود 

توانسته واحد محصول را در این شرکت راه اندازی کند.

مریم سعید پور
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جدیــد از جملــه آنلاین هــا، مدیریــت محصول بــر عهده 
یک نفــر نیســت و یــک تیــم مســئول ایــن کار هســتند. 
در ایــن تیــم افــرادی بــا ســمت های مختلــف مثل طــراح، 
آنالیــزور و مدیر محصول در کنــار هم قــرار می گیرند و در 
نهایت یک محصول مناسب را برای کاربر طراحی و لانچ 
می کنند. در تیم های مدیریت محصول بسیار حرفه ای، 
demonstrator یکی از افراد و بخش های جدایی ناپذیر 
تیم است. تیم محصول آبان تتر هم متشکل از سه مدیر 
محصــول، یک طــراح محصول و یــک تحلیلگــر و... داده 
است. خودم هم به عنوان لیدر تیم در کنار اعضا هستم.

مدیــر محصولی کــه فقط کارهــا را پیگیــری می کنــد و هر 
کاری را که به او محول شــود، انجام دهــد، مدیر محصول 
بدی است. مدیر محصول حرفه ای مبلغ و جلودار است. 
چنیــن مدیــری ایــده دارد، تحقیــق می کند و محصــول را 
توســعه می دهد. این مدیــر محصول حرفــه ای به بینش 
نیاز دارد و این بینش را از دو طریق، تــاپ داون و باتم آپ، 

به دست می آورد.
تاپ داون مأموریت ها، استراتژی ها و چشم اندازهای یک 
شرکت است که به استراتژی ها و اهداف محصول تبدیل 
می شوند. مدیر محصول در وهله اول ابعاد یک محصول 
را باز می کنــد و بعد آن را برای لانچ شــدن آمــاده می کند و 
بینشــی که از طریق باتم آپ بــه وجود می آیــد، درواقع از 
کاربر، تحقیقات و تحلیل داده گرفته می شود. در مجموع 
مدیــر محصــول بــا بررســی اطلاعــات به دســت آمده از 
سطوح بالایی شرکت و لایه پایینی، بینش هایی به دست 
می آورد. این بینش ها به اهدافی تبدیل می شوند که مدیر 

محصول باید آنها در بازه مشخصی به انجام برساند. 
به همین علت، مدیر محصول از دید من حلال مشکلات 
اســت. یعنی مهم ترین کار مدیر محصول این اســت که 

بتواند هر مشکلی را حل کند.

 به طور خاص در صنعت کریپتو مدیر محصول 
چه وظایفی بر عهده دارد؟ چه تفاوت هایی بین 
مدیریت محصول در صنایع دیگــر و صنعت کریپتو وجود 
دارد؟ آیا مدیریت محصول با چالش های خاصی در صنعت 

کریپتو مواجه است؟
به نظر من صنایع های تک دغدغه های مشــابهی دارند. 
در مقایســه با ســایر صنایع، مدیر محصــول در صنعت 
کریپتــو نه تنها با فناوری هــای قدیمی تر ســروکله می زند، 
بلکه بــا فنــاوری جدیدی بــه نــام بلاکچین مواجه اســت. 
فناوری بلاکچین پیچیده و جدید اســت و هنوز آشــنایی 
چندانی با این حوزه وجود ندارد و مدیر محصول باتجربه 
به ســختی پیــدا می شــود. چــون صرافــی و شــرکت های 
بزرگ حوزه بلاکچین نهایتاً سه یا چهار سال از عمرشان 
می گذرد. تفاوت مدیریت محصول در این حوزه با ســایر 

حوزه ها این اســت که مدیر محصول باید متخصص این 
حوزه شــود و کاملاً آن مدل کســب وکاری را بشناسد. من 
به اعضای تیمم توصیــه می کنم مانند یک تریــدر بازار را 
بررسی کنند، با فعالان حوزه صحبت کنند و دغدغه های 
آنها را بشناســند، مفاهیم بلاکچین و زبان ســالیدیتی را 
تا حدودی بلد باشــند تا ادبیات این مدل کسب وکاری را 

کامل درک کنند.
واقعیــت ایــن اســت کــه فــرق مدیریــت محصــول در 
کسب وکارهای بلاکچینی با ســایر کسب وکارهای آنلاین 
در پیچیدگی محصول است و اینکه خود محصول آنلاین 
روی شــبکه های بلاکچیــن کار می کنــد و شــاخص های 
خــودش را دارد. بــه نظــر مــن تفــاوت مدیریــت محصول 
در صنایــع مختلــف در ماهیــت کار آنهــا نیســت، امــا 
پیچیدگــی بــازار ایــن صنعــت مدیــر محصــول را ملــزوم 
می کند کــه در حــوزه خــود متخصص باشــد. بــا توجه به 
 پیچیدگی هــای ایــن صنعــت پوزیشــن جدیــدی بــه نــام
Technical Product Managerیــا مدیــر محصــول 
فنی در ســازمان ها به وجــود آمده اســت. مدیر محصول 
فنی ضمن آشــنایی با تمــام فناوری های این حــوزه، مدیر 
محصول هم هست. در واقع مدیریت فنی محصول یک 
پوزیشن کاربردی است، چون هم به مسائل فنی و هم به 
محصول مسلط است. در برخی از صنایع مدیر محصول 
کافی و جوابگو نیست و باید مدیر فنی محصول کار را به 
عهده گیرد، یعنی کســی که کاملاً در آن حوزه متخصص 

باشد.

 برخی معتقدند واحد مدیریت محصول هسته 
یک کسب وکار و با سایر واحدها در ارتباط است 
و به نوعی یک پل ارتباطی محسوب می شــود. این ارتباط با 
ســایر واحدها چگونه برقرار می شــود؟ به عبارت دیگر واحد 

مدیریت محصول با هر بخش چه ارتباطی دارد؟
تیم مدیریت محصول با تمام واحدهایی که به محصول 
مرتبــط هســتند،  در ارتبــاط اســت. ایــن تیم بیشــترین 
ارتبــاط را بــا واحــد فنــی دارد. برنامه هــای مارکتینــگ 
در آبان تتــر در صــورت نیــاز بــه تیــم فنــی، با کمــک تیم 
مدیریــت محصــول پیاده ســازی می شــوند. به عــلاوه 
تیم مدیریت بــا تیم پشــتیبانی مدام در ارتباط اســت و 
بازخوردهای مشــتری را می گیرد. بدین صــورت که برای 
مشــکلات کاربران راه حــل و ایــده طراحی می کنــد و تیم 
فنــی آنهــا را اجرایی می ســازد. آبان تتــر هم مانند ســایر 
شــرکت های کریپتویــی واحــدی به نــام واحــد بلاکچین 
دارد که مشکلات بلاکچین، شبکه ها و کوین های جدید 
را پیگیــری می کنــد. ولی هــاب و تصمیم گیرنــده اصلی، 
تیم مدیریــت محصول اســت، زیــرا این تیم بیشــترین 
ارتباط را با کاربران و بیشترین شناخت را از مأموریت ها 

 فرق مدیریت 
محصول در 

کسب وکار 
بلاکچینی 

با سایر 
 حوزه های 

آنلاین در 
پیچیدگی 

محصول 
است و اینکه 

خود محصول 
آنلاین روی 

شبکه های 
بلاکچین کار 

می کند و 
شاخص های 

خودش را دارد



40
مـــاهنــــــامه 
رز رمــــــــــــزا
شـــــماره 42

و چشــم اندازهای ســازمان دارد. چون مدیر محصول از 
همه چیــز اطــلاع دارد، بهترین فــرد بــرای تصمیم گیری 
است. در مجموع هر اتفاقی که برای محصول می افتاد، 
ممکــن اســت از ســمت واحــد مدیریــت محصــول یــا 
واحدهای ذی ربط باشــد. واحــدی که مدیریــت می کند 
درخواســت ها به ســمت کدام تیم برود، واحد محصول 

است، زیرا تمام ابعاد محصول را می شناسد.

 راجع به تیم مدیریت محصول آبان تتر بیشتر 
توضیــح دهیــد. پیش تــر اشــاره کردید کــه تیم 
محصول آبان تتر هم متشــکل از ســه مدیــر محصول، یک 
طراح محصول، یک تحلیلگر داده و غیره اســت. هرکدام از 

این بخش ها چه کاری انجام می دهند؟
همان طور کــه گفتم تیــم مدیریت محصول آبان تتر ســه 
مدیر محصول دارد. یکی از این مدیــران مالک محصول 
اصلی آبان تتر اســت. مدیر محصول دیگر MPD اســت 
که روی محصولات جدیــد مثل لینک پرداخــت، وام و...

کار می کنــد. دیگــری هم مدیــر محصــول پلتفرم اســت. 
پلتفــرم محصولــی اســت کــه محصــولات دیگــر روی آن 
قرار گرفته اند، مانند پنلی که اپراتورها با آن کار می کنند، 
شــبکه های بلاکچیــن، درگاه هــای پرداخــت و احرازهــای 

هوشمند. 
هر محصولی که این سه مدیر محصول تعریف می کنند، 
باید تجسم یابد )Visualized شــود(. در این مرحله تیم 
طراحی محصول مــا وارد عمل می شــود و محصــول را بر 
اساس سیســتم دیزاین آبان تتر طراحی می کند. در کنار 
این، ســندی هم بــرای تیم فنی آماده می شــود که شــامل 
فیچرها، مراحل و... است. سپس نوبت به تحلیلگر داده 
می رسد. این تیم در رابطه با هر موضوعی داده های موجود 
در سازمان را برای تمام بخش ها آماده و تحلیل می کند تا 
از صحیح بودن مسیری که سازمان می پیماید، اطمینان 
حاصل کند. ترکیب این ســه تیم و تبادل ایده و اندیشــه 
بین آنها به بهترین اتفاق و کاهش نیاز به تغییر محصول 

پس از لانچ آن منجر می شود.
جــدا از ایــن، خــود مدیر محصــول هــم وقتــی می خواهد 
فیچری را لانچ کند، تحقیــق می کند و بازخــورد کاربران را 
می گیرد. به علاوه از تمام اتفاقات سندی تهیه می شود که 
من آن را بررسی می کنم و در صورت ابهام یا نقص، سند 
را به تیم برمی گردانم. وقتی سند کامل شــد، آن را به تیم 
فنی ارائه می دهیم و تیم فنی در بازه ای مشخص آن سند 
را اجرا می کند. در گام بعدی محصولی که توسط تیم فنی 
آماده شده، توسط ما تست می شــود. اگر تمام فیچرها و 
عملکردهــای آن محصــول درســت بود، ریلیز مشــخص 
می شود و هماهنگی ها با تیم مارکتینگ، روابط عمومی و 

پشتیبانی انجام می شود.

پس از لانچ محصول، بازخورد کاربران را دریافت می کنیم. 
ســپس نوبت به توســعه محصــول می رســد. لازم به ذکر 
اســت کــه مــا محصولات مــان را به صــورت MVP لانــچ 
می کنیم تا از بازخوردهای اولیه آگاه شویم و سپس شروع 
به افزودن فیچرها و توسعه محصول می کنیم. اگر کاربران 
فیچر خاصی را نپســندیدند، در نســخه بعدی محصول 

این مسئله را لحاظ می کنیم و تغییر می دهیم.

 گفتید ماهیــت مدیریت محصــول در صنایع 
مختلــف یکســان و درواقــع تفــاوت در نــوع 
محصول است که در صنعت بلاکچین این محصول بسیار 
پیچیده است. با توجه به شــرایطی که در ایران داریم، مثل 
عدم رگولاتوری یا محدودیت های اینترنت،  مدیریت چنین 

محصولی با چه چالش هایی مواجه است؟
بخشــی از ایــن مشــکلات بــه خاطــر شــرایط ایــران و 
محدودیت هاست. این مشکلات مار ا بسیار اذیت کرد، 
اما ما کارهایی انجام دادیم و توانســتیم با این مشــکلات 
مقابله کنیم. برای مثال تلاش کردیم برای هر بخشی مثل 
ســرورها، شــبکه بلاکچین یا درگاه هــا چنــد تأمین کننده 
داشته باشــیم که در زمان اختلال جایگزین کنیم. با این 
استراتژی توانستیم بســیاری از اتفاقات ســال اخیر را به 
ســلامت پشــت ســر بگذاریم. یکی دیگــر از اقدامــات ما 
داشتن یک تیم بلاکچین بسیار قوی است تا ریسک های 

بلاکچین را کم کنیم. 
جدای از آن ما برنامه مانیتورینگ را ایجاد کردیم تا تمام 
اتفاقات را به صورت آنی رصد کنیم و اگر اتفاق غیرمعمولی 
بیفتد، خود سیستم به ما اعلام می کند. علاوه بر این، تیم 
اوپریشــن را هم راه اندازی کردیم که وظیفــه آن نظارت بر 
شبکه ها و اوپریشن این محصول است. با توجه به اینکه 
در تیم محصول برای واریز و برداشــت بیشــترین شبکه 
بلاکچین را داریــم و تقریباً جزء صرافی هایی هســتیم که 
بیشــترین کوین را دارند، دغدغه های اوپریشــن بسیاری 

داریم.
ما در ایران زندگی می کنیم و با در نظر گرفتن اینکه قانون 
خاصی در این حوزه وجود ندارد، سعی کرده ایم همیشه 
آنلاین و آماده باشیم و هر اتفاقی که افتاد، سریعاً راهکار 
ارائه دهیم. بر اساس مشاهدات من در سال گذشته، ما 
در بین صرافی های ایرانی کمترین داون تایم را داشتیم. 

البته بخــش دیگر مشــکلات داخلی نیســتند. خــود این 
صنعت هم چالش های بسیاری مثل ورشکستگی صرافی 
اف تی ایکــس را داشــته اســت. در کنــار این مشــکلات، با 
تحریم هــا هــم مواجــه هســتیم؛ یعنــی مشــکل مــا فقط 
عدم رگولاتوری نیســت، بلکه با مشــکل تحریم از سمت 
کشــورهای خارجی نیز مواجه ایم. در اصل ما از سه طرف 

داخل، خارج و خود صنعت تحت  فشار قرار داریم 

مدیر محصول 
در صنعت 

کریپتو 
نه تنها با 

فناوری های 
قدیمی تر 

سروکله 
می زند، بلکه 

با فناوری 
جدیدی به نام 

بلاکچین 
مواجه است



بازار
افزایش قیمت دلار از یک ســو و رشــد ۳0-40 درصدی بازار جهانی رمزارزها در 50 روز گذشــته دست به دســت هم داده اند تا هم 
کسب وکارهای داخلی جنب وجوش بیشتری به خود بگیرند و هم کاربران این بازار بیشــتر پیگیر اخبار و تحولات آن شوند. برخی 

تغییرات در پروژه ها و کسب وکارهای بین المللی هم این روند را تشدید کرده است.
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بنیان گذاران »نیفتی گیت وی« 
به صورت علنی خــروج خود از 
جمینــای را  اعــلام کــرده و 
گفته اند بــرای ســرمایه گذاری 
بعــدی خود آمــاده می شــوند.  
نیفتی گیت وی که برای کلکسیونرهای هنر ان اف تی 
طراحی شده بود، در سال 2۰۱۸ توسط برادران دانکن 

و گریفین کاک فاستر تأســیس شــد. این پلتفرم ان اف تی در ســال 2۰۱۹  توسط جمینای 
خریداری شده و مدتی بعد به مجموعه »اوِری دیِز« به مبلغ ۳/۵ میلیون دلار فروخته شد. 
نیفتی توسط هنرمند کلکســیونری به نام »مایک وینکلمن« که با اســم مستعار »بیل« 

شناخته می شود ، شکل گرفته است.
باید به این موضوع اشاره کنیم که وینکلمن با به دست آوردن ثروت ۶۹ میلیون دلاری در 
حراجی کریستیز دوباره خبرساز و به تیتر اول رســانه های ان اف تی تبدیل شد. وینکلمن 

بدون تردید یکی از افراد پرحاشیه و خبرساز سال های اخیر شناخته می شود.

چرا بنیان گذاران نیفتی 
گیت وی، جمینای را ترک 
کردند و آنها چه برنامه ای 
برای ادامه فعالیت در 
دنیای وب 3 خواهند 
داشت؟

سال 2022 و حتی همین ماه های ابتدایی 202۳ بسیاری از خبرهای رمزارزی حول به هم خوردن شراکت 
و همکاری شرکت ها و آدم ها در پروژه های رمزارزی بود. دلیل هم روشن است. روزهای اوج و جنگل بارانی و 

سرمایه  گذاری های بی محابا، جای خود را به حساب وکتاب بیشتر و عقلانیت داده است...

برادران 
کاک فاستر و جنجال هایشان
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تســلط نیفتی بر فضــای ان اف تــی به ســرعت بــا راه اندازی 
پروژه هــای ان اف تی کــه بیشــتر روی jpeg هــای آواتار مانند 
متمرکز بودند،  قدرت یافت. همین دلیل باعث شد این پروژه 

به سمت بازارهای ان اف تی،  مانند اپن سی سوق پیدا کند.
دانکن کاک فاســتر یکی از بنیان گــذاران نیفتی گیت وی 
در مصاحبه با بلاک ورکز اذعان داشت طبیعتاً زمانی که 
یک  کســب و کار شــروع به فعالیت می  کند، اشــتباهاتی 
رخ خواهد داد. همچنین او در ادامه بیان کرد: »مطمئناً 
بســیاری از کارهــا وجــود دارنــد کــه اگــر فرصتــی بــرای 
انجــام دوبــاره آن داشــتم، آنها را بــا شــیوه های مختلفی 
انجام مــی دادم؛ البته خــود را مفتخر می دانــم که چنین 
پروژه هایــی را مدیریــت کرده و  پشــت ســر گذاشــته ام.« 
فاســتر در مصاحبــه خــود اذعان داشــت: »شــرط بندی 
Winklevoss( ایــده  بــر دوقلوهــای »وینکلــووس« )

وحشتناکی است.«
حجــم معامــلات ان اف تی در ســال گذشــته به طــور قابل 
توجهی کاهش یافت، اما در ماه ژانویه تا حدودی توانست 
شــرایط را مســاعد و افزایــش حجــم معامــلات را تجربــه 
کند. ســخنگوی نیفتی اذعان داشــت: »نیفتــی گیت وی 
بــازاری متولی اســت، بــه ایــن معنی کــه داده هــای فروش 
درون زنجیره ای )به عنوان مثال 2۰ ترید(  هفته گذشته که 
اوج معامــلات در روز را نشــان می دهــد، بازتــاب دقیقی از 
فعالیت ها نخواهند بود، بلکه نشــان دهنده حداقل ۸۵۰ 
فروش در 24 ساعت گذشته بوده است. اکثر معاملات ما 
در اتریوم خارج از زنجیره انجام می شوند، به همین دلیل با 

عنوان تراکنش های زنجیره ای ثبت نمی شود.«
شــرکت اصلــی جمینــای نیــز دوران پرآشــوبی را ســپری 
می کنــد، زیــرا بــا شــکایت مشــتریان پلتفــرم وام دهــی 
»جمینــی اورن« پــس از فروپاشــی سیســتم وام دهنــده 
ارزهای دیجیتال جنســیس که اعلام ورشکستگی کرد، 

دست و پنجه نرم می کند.
با وجود چالش های ظاهری، کاک فاســتر اصــرار دارد که 
تصمیمش برای ترک جمینای به این دلیل اســت که او و 
برادرش ذاتاً کارآفرین بوده اند و می خواهند به ذات اصلی 
خود بازگردند. اگرچه کاک فاستر مطمئن نیست که کار 
بعدی اش چه خواهد بود، اما همچنان نسبت به فضای 
وب۳ خوش بین اســت و در حین بررسی ســرمایه گذاری 

بعدی خود، بازار ان اف تی را زیر نظر خواهد داشت.
او گفته اســت: »روایتی که من از جریــان اصلی صنعت 
فناوری می شنوم این است که رمزارز برای هیچ چیز مفید 
نیســت، اما با توجــه به تجربه هایــی کــه دارم و اطلاعات 
بالای خــود در فضــای وب۳، بــا فــراغ خاطــر می گویم که 
تعداد هنرمندانی که زندگی شان با ان اف تی دست خوش 
تغییر می شود، بسیار بالاست.« به اعتقاد او سازندگان 
وب۳ فرصتی بــرای انجام کارهای بزرگ خواهند داشــت 

که جهانیان را به شوک فناوری فرو می برد 

 Number
Of The Market

8/4
میلیارد دلار

عدد حسابی بزرگ است! کاشف به عمل آمده که بنیاد ریپل 
 SEC از ســال گذشــته که نهاد تنظیم گر مالــی آمریــکا یعنی
شــکایتی را علیه این پــروژه تنظیم کــرد تا امروز بیــش از ۸.4 
میلیارددلار بــرای خریدن توکــن خود یعنــی XRP خرج کرده 
است. این بنیاد اعلام کرده در جهت شفاف سازی و کمک به 
سلامت بازار این کار را انجام داده تا هم بتواند اعتبار این توکن 

را مجدداً بازگرداند هم به رگولاتورها اطمینان خاطر بدهد.

4/3
میلیارد دلار

مجموع وجوه ازدست رفته از هک پروژه های رمزارزی در سال 
2۰22 بالغ  بر 4.۳ میلیــارد دلار کریپتو بوده اســت. این رقم 
نشان دهنده جهش ۳۷درصدی در ســرقت های کریپتویی 
نسبت به ســال 2۰2۱ اســت. یکی از مهم ترین تهدیدهایی 
که به این دست سرقت ها منجر می شود، آسیب پذیری های 
قراردادهای هوشــمند اســت که بســیاری می گویند باید در 

سال 2۰2۳ برای آن چاره ای اندیشیده شود 

 Number
Of The  Year
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بازگشت بازار رمزارزها به روزهای سبز در ۵۰ روز گذشته حالا روی بازار 
ســهام آمریکا هــم تاثیــر گذاشــته اســت و به نظــر می رســد تصویر 
رمزارزها در بازار سهام در حال بازسازی است. تصویری که وقتی یکی 
از بزرگترین معاملات تاریخ این بازار که مدت ها مایه فخر بازار کریپتو 
بود در ســال 2۰22 با افت زیادی همراه شــد به شــدت آســیب دید. 
صحبت از کوین بیس و سهام آن است. یک صرافی بزرگ بین المللی رمزارزی که اگرچه یکی 
از بهترین ورودهای تاریخ بازار ســهام را تجربه کرده بود اما تحــت تاثیر ماجراهای تلخ این 
بــازار در ســال 2۰22 ازجملــه برخی فروپاشــی ها و ورشکســتگی ها بخــش زیــادی از ارزش 

سهامش را از دست داد. اما به نظر می رسد حالا ورق برای 
این صرافــی و بنیان گذارش برایان آرمســترانگ برگشــته 

است.

بازگشت 6۰ درصدی 
ســهام کوین بیــس در ســال گذشــته میلادی 
در حال سقوط بود و حتی در این ریزش از بخش فناوری 
رمزارز و خود بیت کوین هم پیش افتاده بود، اما از ابتدای 

هکرها و 
سرطان و 
مارشال...

 امان از دست کره شمالی و هکرهایش 
برخی شهروندان کره شمالی در صدر متهمان به سرقت از پروژه های رمزارزی قرار دارند. 
به نظر می رسد هکرهای این کشور به هیچ صرافی و پروژه ای در این بازار رحم نمی کنند و روزی نیست 
که در ارتباط با آنها و دردسرهایشان خبری جدید منتشر نشــود. در جدیدترین خبر هم اعلام شده 
یک گروه هکر از کره شــمالی به نام »لازاروس« تلاش کرد پول هایی را که در ســال 2۰2۱ از شبکه های 
بلاکچینی هارمونی به سرقت رفته منتقل کند، اما صرافی کریپتویی که برای این کار استفاده شده بود 

ادعا می کند از این انتقال جلوگیری شده است.
حجم دزدی های هکرها هم اعــداد قابل توجهی اســت. ازجمله اینکه زک ایکس بی تــی، یک کارآگاه 
بلاکچینی معروف می گوید: »در اواخر ژوئن سال 2۰22 این گروه حدود 4۱ هزار اتریوم را با استفاده از 
ریلگان از صرافی های بایننس، اوکی ایکس و هوبی منتقل کرده اســت. ریلگان یک قرارداد هوشمند 
مبتنی بر اتریوم است که هویت کاربران را مخفی نگه می دارد.« چانگ پنگ ژائو، مدیرعامل بایننس 
در توییتی اعلام کرد کــه بایننس اقدام لازاروس را شناســایی کرده و با کمک صرافــی هوبی در جهت 
مسدود کردن حساب ها هماهنگ شده اســت. به گفته ژائو، بایننس و هوبی با کمک هم توانستند 
۱24 بیت کویــن )2.۶ میلیون دلار( را بازیابی کننــد؛ یعنی مقداری از اتریوم دزدیده شــده با بیت کوین 
مبادله شده است. به گفته رهبر صرافی هوبی، جاستین سان، صرافی هوبی نیز قادر به شناسایی و 

جلوگیری از تلاش هکر برای پول شویی شده است.

ارزش سهام صرافی 
کوین بیس از ابتدای سال 
میلادی جاری تاکنون 
افزایش خیره کننده ای 
داشته است. البته هنوز 
ریزش سال گذشته 
کامل جبران نشده است

افزایش قیمت سهام کوین بیس به دلیل افزایش سرعت معاملات دارایی های دیجیتال در حا رقم خوردن است. 
بنیان گذار این صرافی می گوید تمرکز او روی فراز و نشیب کوتاه مدت نیست و تلاش دارد برای این کسب وکار 

درآمدهای متنوع تری ورای کارمزد تراکنش ها تعریف کند تا در روزهای افت بازار سهام آن در بورس با ریزش های مشابه 
سال 2022 مواجه نشود.

برایان به روزهای خوب برمی گردد

سهام
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ســــــال دوم
اسفند مــــاه
۱ ۴ ۰ ۱

سقوط 
سهام 

کوین بیس 
در سال 

گذشته 
میلادی 

حتی از ریزش 
بخش فناوری 

رمزارز و خود 
بیت کوین 

هم پیش 
افتاده بود!

سال 2۰2۳ تاکنون، ســهام این صرافی ۶۰ درصد افزایش 
یافتــه و اکنــون ارزش بــازار آن حــدود ۱2/2 میلیــارد دلار 
اســت. روز سه شــنبه هــر ســهم از ایــن صرافــی ۵۶ دلار 

معامله می شد.
در مــاه ژانویه شــرکت های بــزرگ فنــاوری ایــالات متحده 
آمریکا سود کرده اند. این سوددهی هنوز روند سقوط بازار 
دارایی های دیجیتال در سال 2۰22 را معکوس نکرده، اما 

آن را کند کرده است.
یــک شــاخص مهــم ســهام فنــاوری کــه در بــازار بــورس 
نیویــورک تحــت عنــوان NYFang معاملــه می شــود، از 
ابتــدای ســال تاکنــون رشــد ۱۶درصــدی داشــته اســت. 
ناگفته نماند که شــاخص بخــش فناوری نــزدک-۱۰۰ که 
مجموعه ای از ســهام های فناوری هم وزن اســت، شــاهد 
رشــد ۱۱درصدی بوده است. شاخص شــرکت هایی مثل 
متا، اپــل، آمــازون، نتفلیکس و گــوگل هم در مقایســه با 
رکود سال گذشته، بازگشــت قابل توجهی داشته، اما در 
مقایســه با عملکــرد کوین بیــس همچنان ضعیــف بوده 

است.

ترکش های چند سقوط
جنســیس  مثــل  شــرکت هایی  ســقوط 
 ،)Three Arrows Capital( تری اروز کپیتال ،)Genesis(
اف تی ایکــس )FTX( و وویجــر )Voyager( فشــار فــروش 
در سال 2۰22 را روی سهام شــرکت های رمزارزی از جمله 
صرافی ای چون کوین بیس تشدید کرد و نگرانی ها درباره 
مســیر آینده این صرافی و به ویژه رابطه همبســته آن را با 

دارایی های دیجیتال سقوط کرده ، افزایش داد.
فعالان بازار هم در آن زمان در رابطه با نهادهای متمرکزی 

مثل کوین بیس محتاط شــده بودند. گمانه زنی ها درباره 
بورس و ســهام آن تا اواســط دســامبر به اوج رســید، زیرا 
تا قبل از ششم ژانویه که این ســهام به پایین ترین سطح 
خود برسد، همچنان دچار افت روزانه متوالی بود. پس از 
جهش در ۹ ژانویه که همزمان با جهش قیمت بیت کوین 
بود، صرافی کوین بیس به توافقش با قانون گذاران ایالت 

نیویورک تکیه کرد.

نه خیلی خوب، نه خیلی بد
برایــان آرمســترانگ، مدیرعامــل صرافــی 
کوین بیــس در مــاه اوت بــه ســهام داران قــول داده بود که 
کمتــر بــر کارمزدهــای معاملاتــی متکــی باشــد و درآمــد 
شــرکت خود را متنــوع کنــد. آرمســترانگ در آن زمان در 
پاســخ بــه ســؤالات شــبکه تلویزیونــی »سی ان بی ســی« 
درباره چشم انداز اقتصاد کلان 
و شرایط این شرکت در بازار 
بــورس گفتــه بــود: »ایــن 
وضعیــت آن قدرهــا کــه 
بــه نظــر می رســد خوب 
نیســت و البتــه آن قــدر 
نظــر می رســد  بــه  کــه 
بــد هــم نیســت. ما ســعی 
می کنیم روی فرازونشیب های 

کوتاه مدت تمرکز نکنیم.« 

جزایر مارشال می خواهد به قطب دائوها بدل شــود. ببینید برنامه این جزایر 
برای این کار چیست...

جزایــر مارشــال در حــال برداشــتن گام بزرگــی به ســمت تنظیم گــری دائوهاســت. در واقع 
می خواهد دائوهای غیرانتفاعی و انتفاعی سازمان های مستقل مانند شرکت های ال ال سی 
را به رسمیت بشناسد و از این طریق قدمی در راه تنظیم گری آنها بردارد. این جدیدترین اقدام 
این کشور جزایری برای داشتن سهمی از ثروت پســت دائوهاست. در حقیقت این کشور 
می تواند با افزایش نظارت و تنظیم گری خانه سازمان های خودمختار غیرمتمرکز باشد و آرزوی 
خود را محقق سازد.  بر اساس این قانون دائوها باید توسط شرکت میدائو که بر دائوهای کشور 
نظارت می کند، رجیستر شوند. به هر دائویی در هر اندازه یا نوعی اجازه داده می شود که در 
جزایر مارشال تحت ساختار ال ال سی ثبت شود و یک ترکیب جدید دائو ال ال سی ایجاد 
کند. ثبت کنندگان باید ساختار سازمان خود را تحت عنوان »مدیریت اعضایی« یا »مدیریت 
الگوریتمی« نزد میدائو مشخص کنند.  وظایف امانت داری دائوها باید کاسته یا حذف شوند. 
این اقدام ممکن است نهادهای غیرمتمرکز و قراردادهای هوشمند مربوط به آنها را از برخی 

الزامات سخت گیرانه معمول ال ال سی ها مستثنی کند 

 سرطان شیبا؟ 
خبــر بد یا شــاید بهتر اســت بگوییــم خبر زرد 
ماه هم این بود که »کابوســو« یک ســگ معروف اینترنتی 
و الهام بخــش میم هــای دوج گویا مبتلا به ســرطان اســت. 
»آتســوکو ســاتو«، صاحــب ایــن ســگ، معلمــی ســاکن 
شــهر ســاکورا، ژاپن اســت کــه اخیــراً در اینســتاگرام خود 
خبــر ناگــواری را منتشــر کرده اســت. ســاتو گفته کابوســو 
بــه کلانژیوهپاتیــت حــاد، یــک بیمــاری کبــدی و  لوســمی 
لنفوم مزمن، نوعی ســرطان خون مبتلا شــده اســت. او در 
یک پست اینســتاگرامی نوشــته اســت: »در حال حاضر 
وضعیت کبد کابوسو وخیم اســت. کبد کابوسو زرد شده، 
اما آنتی بیوتیک ها قطعاً حال او را بهتر خواهند کرد.« ساتو 
افزود حال کابوسو در شــب کریسمس به حدی بد شد که 

نتوانست چیزی بخورد. 
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مـــاهنــــــامه 
رز رمــــــــــــزا
شـــــماره 42

یادداشت

دانیال
 شهبازی 

کارشناس ارشد 
مالی صرافی

 بیتالین

تحلیل بازار رمزارزها 
از دیدگاه کلان

بین بازارهای مالی، بازار رمزارزها توانست بار دیگر توجه ها را 
به سمت خود جلب کند و بیشترین بازدهی را داشته باشد. 
از این رو دلایل حرکت صعودی در بازار را بررســی کرده ایم تا 
بتوانیم وجه اشتراکی بین دلایل صعودهای گذشته بازار پیدا 
کنیم و حرکات بعدی را بهتر پیش بینی کنیم.  برای این بررسی 

کلان اقتصادی چهار فاکتور را مدنظر قرار داده ایم.

01
بررسی شرایط 
سیاسی 
و اقتصادی کلان

با توجه به بالاگرفتن شایعات 
مبنی بر شیوع دوباره ویروس 
کرونا در چین و به وجودآمدن 
تــرس در اقتصــاد جهانــی، 
بازارها به پیشواز یک حرکت 
صعودی کوتاه مدت به دلیل 
شوک ایجادشــده رفتند. آن 
هــم از انتظــارات بازارها از کندشــدن چرخه اقتصاد نشــئت 
می گیرد. معمولاً در شــرایطی که این چنین ریسک هایی در 
جهان ایجاد می شود، قیمت انس جهانی و نفت نیز افزایش 
می یابــد و همیــن محرکی اســت بــر افزایش قیمــت در دیگر 
بازارها. از طرفی در نشست های مهم تشکیل شده طی این دو 
ماه از امکان به وجود آمدن رکود در بازارهای جهانی صحبت 
شده که این خود زنگ خطری برای رؤسای بانک مرکزی بود تا 
روند افزایش نرخ بهره بانکی را کندتر کنند، زیرا دومین عامل 
مثبت برای حرکت بازارهای مالی جهانی قلمداد می شود.  با 
نگاهی به قیمت نفت و انس جهانی می توانید این شرایط را 

بهتر درک کنید.
 

از جمله  گزارش های تأثیرگذار  02
شاخص های تورمی 
 اروپا و آمریکا
شاخص دلار 
اقتصادی کلان

بــر رونــد بازارهــا، بــه دلیــل 
ماهیت های تورمی که دارند 
می تــوان بــه CPI )شــاخص 
قیمــت مصرف کننــده(، نرخ 
بیــکاری، شــاخص اطمینان 
مصرف کننــده و شــاخص 
خرده فروشــی اشــاره کــرد. 
همان طور که می دانید فدرال رزرو توانسته با در پیش گرفتن 
سیاست های انقباضی، تورم موجود در آمریکا را که در جولای 
2۰22 به ۹/۱ درصد رسیده بود، به ۶/۵ درصد کاهش دهد. 
این سیاست به گفته شــخص اول فدرال رزرو )آقای پاول( تا 
رســیدن به نرخ میانگین ۳ درصد ادامه خواهد داشت. ولی 
این سیاســت ســخت گیرانه از طرف فدرال رزرو باعث ایجاد 

نگرانی های برای آغاز درون رکود نیز شده  است. 
بــا انتشــار گزارش هــای متنــوع از جملــه نــرخ بیــکاری کمتر 
از انتظــارات معــادل ۳/۵ درصــد، شــاخص اطمینــان 
مصرف کننــده کمتــر از انتظــارات معــادل ۱۰۷/۱ درصــد و 
همین طور کاهش میزان شــاخص خرده فروشــی نسبت به 
انتظارات، احتمالاً هشدارهای اولیه به فدرال رزرو داده شود. 
بعد از اعلام رشــد ۰/۵درصدی نــرخ بهره بانکــی در آمریکا 
توســط فدرال رزرو، بازارها وارد یک حرکت هیجانی شدند و 
سپس روند صعودی به خودشان دیدند. چراکه معامله گران 
و تحلیل کنندگان بازار با توجه به آمار و تحلیل های موجود بر 
این باور بودند که فدرال رزرو در تصمیمات خود برای افزایش 
نرخ بهــره تغییراتی اعمــال خواهد کــرد و تحت این شــرایط 
افزایش کمتر از پیش بینی ها برای بازار مثبت قلمداد خواهد 
شــد. یکی از دلایل کلان اقتصادی برای رشد بازارهای بورس 

آمریکا و بازار رمزارزها نیز همین است.
تمامی این عواملی را که ذکر شد، می توانید در قالب شاخصی 
به نام شاخص دلار ببینید. چراکه این شاخص با توجه به آمار 
نشان می دهد که آیا دلار آمریکا رو به تضعیف است یا خیر. 
با نگاهی به نمودار شاخص دلار در هفته های گذشته، شاهد 
تضعیف دلار هستیم که خود این روند نزولی در شاخص دلار 
در کنار در پیش گرفتن سیاســت انقباضی و QT در آمریکا، 
باعث می شود سرمایه گذاری ها از سیستم بانکی خارج و در 

دیگر بازارها توزیع شود. 
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همان طــور کــه می دانیــد، 

03
بازار بورس آمریکا و 
اوراق قرضه

تحلیلگــران ماهیــت بــازار 
رمزارزها را بیشــتر شبیه به 
بــازار بــورس و اوراق قرضــه 
آمریکا می داننــد و به دلیل 
بــازار  بــالای  همبســتگی 
رمزارزهــا و شــاخص بورس 
آمریکا، تحرکات قیمتی با یک جهت حرکت می کنند و این 
می توانــد در بلندمدت نیز باعــث عمیق تر شــدن این بازار 

شود.
 

به دلیــل ثبــات اقتصــادی در کشــورهای توســعه یافته و 
قدرتمند مانند آمریکا، افزایش یا کاهش تمایل عموم به 
اوراق قرضه ۱۰ ســاله و بلندمدت یکی از فاکتورهای مهم 
در بازار شــناخته می شــود. بدیــن صورت که رفتــار مردم 
طی شــرایط تورمی این گونه اســت که دارایی ها و ســپرده 
خود را از بانــک و اوراق قرضه خارج می کننــد و این اوراق 
با کاهش قیمت همراه می شــوند و تحت ایــن رویکرد ما 
شــاهد کاهش بازدهی اوراق قرضه هســتیم )چراکه بین 
بازدهــی اوراق قرضــه و قیمــت آن رابطه معکــوس وجود 
دارد(. ثمره این رویکرد افزایش نرخ بهره  طی شکل گیری 
تــورم اســت. از طرفــی وقتــی شــرایط رکــود حاکم شــود و 
مردم به این نتیجه برســند که چرخه اقتصاد کند شــده 
و ســرمایه گذاری ها پر ریســک خواهند بود، سرمایه های 
خود را وارد بانک و اوراق قرضه می کننــد که این عمل به 
دلیل ایجاد تقاضا باعــث افزایش قیمت در ایــن اوراق و 
کاهــش بازدهی آنها می شــود. از آنجــا که بازدهــی اوراق 
قرضــه دولتی با نــرخ بهــره بانکی رابطــه مســتقیم دارد، 
طبیعتــاً به همــراه خــود کاهــش نــرخ بهــره بانکــی را نیز 

خواهد داشت. 
با توجه به آمار در ماه گذشته یک حراج اوراق قرضه دولتی 
بــا سر رســید ۱۰ ســال )بلندمــدت( صــورت گرفــت. در این 
شرایط رفتار عموم در مورد تمایل به این اوراق مورد بررسی 
قرار گرفت و به دلیل افزایش تمایل به این اوراق، بازدهی آن 

کاهش یافت که همین یکی از دلایل کندشدن روند افزایش 
نرخ بهره از جانب فدرال رزرو بود. 

 

در ماه  هــای گذشــته اخبــار 

04
 بازار رمزارزها و 
شاخص های تأثیرگذار 
اقتصادی کلان

کریپتــو  بــازار  از  جالبــی 
از  نمی شــد؛  شــنیده 
مشــکلات SEC بــا حــوزه 
تــا  گرفتــه  رمزارزهــا 
ورشکستگی اف تی ایکس. 
تحت این شرایط بازار دچار 
یک هیجان منفی شد و معامله گران و طرفداران کریپتو را با 
ناامیدی روبه رو کرد. ولی در همین شرایط ورود چهره های 
مهم بــه ایــن بــازار نیــز بســیار حائــز اهمیت بــود. بعــد از 
قطعی شــدن مدیریت ایلان ماســک بــر توییتر احســاس 
مثبــت جدیــدی نســبت بــه میم کوین هــا و مخصوصــاً 
دوج کوین شــکل گرفت و با توجه به پذیــرش بیت کوین در 
تعدادی از کشورها از طرف بانک ها و همچنین زمزمه های 
قانون گــذاری در آنهــا در اوج ناامیدی هــا بــازار رمزارزهــا 
توانست با تکیه بر عوامل خارجی و داخلی حرکت صعودی 
داشته باشد. البته باید گفت بعد از جام جهانی و تبلیغاتی 
که از طرف صرافی های معتبر جهانی صورت گرفت، انتظار 
می رفت نگاه ها به سمت کریپتو جلب شــود. در این میان 
حوزه های هــوش مصنوعــی و ان اف تی توانســته اند رشــد 
چشــم گیری داشــته باشــند و در کنار دیگر صنایع جذب 
سرمایه های قابل قبولی داشته باشند. از دیگر اتفاقات مهم 
می تــوان بــه افزایــش معامــلات خریــد در صندوق هــا و 
نهادهای ســرمایه گذاری کــه در گزارش ها می تــوان با نماد 
Asset Manager/Institutional مشاهده کرد نیز اشاره 
داشــت. چراکه خریــد و فروش این ســازمان ها بــا توجه به 
تحلیل هــای بســیار دقیــق و پتانســیل های موجــود انجام 
می گیــرد. بــا نگاهــی بــه ایــن آمــار می تــوان دیــد تعــداد 
پوزیشــن های خرید در آنها به بیش از چهار برابر افزایش 
یافتــه که این خــود باعــث ایجاد احســاس مثبــت در بازار 

می شود  

روند نزولی 
در شاخص 

دلار در کنار در 
پیش گرفتن 

سیاست 
انقباضی و 

QT در آمریکا، 
باعث می شود 

  سرمایه ها 
از سیستم 

بانکی خارج و 
در دیگر بازارها 

توزیع شود
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اوپتیمیسم که با شروع سال 2۰2۳ افزایش چشم گیری را در 
تعداد کاربرانش شاهد بوده، هفته گذشته افزایش ۶درصدی 
داشته است. مارتین لی، روزنامه نگار این حوزه، قبلاً به سایت 
بلاک ورکز گفته بود که با گذشت زمان، اکوسیستم هایی مثل 
 )FXS( اوپتیمیسم توسعه خواهند یافت. راکت پول و فرکس
هــم شــروع قدرتمنــدی داشــتند و ریپــل هــم در ۱۸ ژانویه به 

بالاترین حد خود در برابر بیت کوین رسیده است.
اسپنســر هیــوز، تحلیلگــر بــازار رمزارزهــا می گویــد کــه هــم 
 فرکــس و هــم ریپل بــه دلیــل مشــتقات ســهام نقــدی خود

)Liquid Staking Derivatives( قــدرت قابل توجهــی 
دارنــد و بــه ســرمایه گذاران امکان می دهنــد که بــدون نیاز به 
اعتباردهنده ها از اتر سود بگیرند. از وقتی اتریوم به مکانیسم 
اثبات ســهام تغییــر راهبــرد داده و ســود بیــش از ۶درصدی 
تعریف کــرده، توکن های ایــن پروتکل، بــه دلیل رشــد بالقوه 

درآمد، بیش از قبل معامله می شوند.
به گفتــه رن یو کنــگ، با نزدیک شــدن بــه زمان به روزرســانی 
شانگهای، راکت پول به دلیل ضریب بالاتر بتا برای کسانی که 
به مشتقات سهام نقدی )LSD( رو می آورند، احتمالاً افزایش 
قیمت خواهد داشــت. به روزرســانی شــانگهای در اتریوم به 
اعتباردهنده این امکان را خواهد داد که اتر سهام گذاری شده 

خود را پس بگیرند و این باعث قیمت بهتر LSDها می شود.

عامل دیگر متاماسک است که با یکپارچه سازی به سهام داران 
اتر این امکان را می دهد که مستقیماً از طریق سایت پورتفولیو 
در راکت پــول ســهام گذاری کننــد. جی ام ایکــس در اواســط 
دسامبر به بالاتر حد خود در برابر بیت کوین رسید. جی ان اس 
هم در چهارم دسامبر به بالاترین حد خود در برابر بیت کوین 

رسید و اکنون 4 درصد کمتر از اوج خود معامله می شود.
تراست والت یا TWT نیز در ماه دســامبر در برابر دلار به اوج 
خود رسید. تقریباً همان زمان بود که تون کوین )TON( رکورد 
خود را در برابــر بیت کوین ثبت کرد. قیمــت بایننس کوین یا 

BNB هم برای مدت کوتاهی در اواخر نوامبر افزایش یافت.
از آنجا که معامله گران در بازار رمز ارز خوش بین تر شــده اند، 
قیمت آلت کوین ها هم رو به افزایش گذاشته اند. بیت کوین و 
اتریوم هر دو در ســال 2۰2۳ بیش از ۳۰ درصد رشد کرده اند. 
اگر سیاست های پولی آمریکا طوری پیش برود که تحلیلگران 

پیش بینی می کنند، رشد بیشتری هم در راه است.
به گفته جیمز باترفیل، سرپرســت پژوهش های کوین شیرز 
)CoinShares(، اگــر سیاســت های پولی در نیمه دوم ســال 
معکوس شــود، ســرمایه گذاران احتمالاً حمایت بیشتری از 
دارایی های دیجیتال خواهند کرد. به نظر او در این نقطه است 
که همبستگی لحظه ای میان دارایی های ریسکی مثل سهام 

و دارایی های دیجیتال کاهش می یابد 

رکوردزنی بعضی از 
پروژه های رمزارزی در ماه 
گذشته میلادی چقدر 
می تواند نشانه ای از 
بازگشت بازار باشد؟

تعدادی از توکن ها ازجمله راکت  پول )Rocket Pool(، اپتوس )Aptos( و اوپتیمیسم )Optimism( در ماه 
گذشته میلادی به بالاترین حدقیمتی خود رسیدند و زمینه را برای یک چرخش بزرگ در سال 202۳ فراهم کردند.

معامله گران ارزهای دیجیتال هم اکنون خوش بین هستند که بازار نزولی 2022 بالاخره پایان یافته، زیرا آلت کوین ها در 
سال جدید شروع خوبی داشته اند. دلیل آنها هم این است که رمزارزهایی مانند اوکی بی )OKB( در این ماه به بالاترین حد 

خود رسیدند؛ چه در مقایسه با قیمت بیت کوین و چه با متر و معیار برابری با دلار.

خیزش
 آلت کوین ها

از آنجا که 
معامله گران 

در بازار رمز ارز 
خوش بین تر 

شده اند، قیمت 
آلت کوین ها 

هم رو به 
افزایش 

گذاشته اند



تنظیمگری
رگولاتوری یا تنظیم گری؛ هرچه نامش را بگذارید در یک ماه گذشته تکاپو درباره آن بیشتر شده است. از بحث های داغ رویداد 9 ژانویه 
تا دیدار مدیران صرافی های شناخته شده با نمایندگان مجلس و برخی چهره های تأثیرگذار در شورای نگهبان و بانک مرکزی و ... 
نشان می دهد بیش از هر زمان دیگری می توان به تنظیم گری و قانون گذاری رمزارزها امید داشت... ابهامات اما هنوز برقرار است.
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نایب رئیس مجلس 
می گوید شاید برنامه 
هفتم توسعه که در حال 
تدوین است بتواند برای 
رمزارزی ها یک فرصت 
خوب رگولاتوری باشد

برنامه هفتم 
رمزارز را می پذیرد؟
بسیاری معتقدند برنامه های توسعه تا رسیدن به یک قانون مشخص برای یک حوزه خاص فرازونشیب زیادی را طی خواهند 

کرد و نیازمند تدوین یک راهبرد کارشناسی عمقی هستند. آنها تأکید دارند برنامه های توسعه اسناد بالادستی هستند و 
شاید برای حوزه رمزارزها که امروز نیازمند قانون گذاری و تنظیم گری است یک مسیر طولانی و سخت را ترسیم کنند. اما در 

روزهایی که رگولاتوری حوزه رمزارزها یکی از موضوعات مهم این بازار شده، فعالان آن تلاش می کنند از هر فرصتی استفاده 
ببرند. شاید برنامه هفتم توسعه بتواند این چالش را حل کند. این چیزی است که حداقل مجلس نشینان به آن خوش بین هستند.
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یکی از اتفاق های مهم ماه گذشته 
بــازار رمزارزهــای ایــران در حــوزه 
رگولاتوری جلســات منظم فعالان 
کسب وکاری با چهره های تاثیرگذار 
بود. از مجلس تا شــورای نگهبان، 
کسب وکارهای رمزارزی تلاش کردند رایزنی های مختلفی 
را برای به سرانجام رساندن موضوع رگولاتوری رقم بزنند.

فعــالان  هم اندیشــی  جلســه  راســتا  همیــن  در 
کســب وکارهای حوزه تبادل رمزارز با کمیته دانش بنیان 
و اقتصاد دیجیتال مجلس شــورای اســلامی برگزار شد. 
در ایــن جلســه کــه بــه میزبانــی مجتبــی توانگــر، رئیس 
کمیته اقتصاد دیجیتــال مجلس و با حضــور عبدالرضا 
مصــری، نایب رئیــس مجلــس شــورای اســلامی برگــزار 
شــد، کارآفرینان و فعالان اکوسیســتم رمزارز و بلاکچین 
کشــور، نماینــدگان انجمن فین تــک، انجمــن بلاکچین، 
کمیسیون فین تک سازمان نظام صنفی رایانه ای استان 
تهــران و مرکــز پژوهش هــای مجلــس شــورای اســلامی 
درخصــوص آخرین الزامات حــوزه تنظیم گــری این فضا 
ازجمله الزاماتی که اخیراً پلیس فتا تدوین کرده به بحث 

و گفت وگو پرداختند.

نایب رئیس مجلس شورای   مجلس از نوآوری 
اســلامی در ایــن جلســه با حمایت می کند

حمایــت  بــر  تأکیــد 
نماینــدگان خانــه ملــت از 
حــوزه  کســب وکارهای 
نــوآوری و فنــاوری، توجــه 
هم زمان به توســعه و رشــد 
کسب وکارهای نوآور، حقوق مردم و کاربران و دغدغه ها و 
مسئولیت حاکمیت را رویکردی مناسب برای مواجهه با 

حوزه های جدید کسب وکاری عنوان کرد. 
او از فعالان کســب وکارهای رمــزارزی خواســت با چنین 
رویکردی مطالبــات تنظیم گری در حوزه فعالیت شــان را 

دنبال کنند.
مصری بــا تأکیــد بــر اینکــه نبایــد فرصــت  پیشــتازی در 
فناوری ها و حوزه های جدید کسب وکاری را با قانون گذاری 
ســختگیرانه یا مقررات گــذاری ســهل انگارانه کــه منافع 
مردم را به خطــر می اندازد از دســت داد، توجه به حقوق 
مــردم و آگاهی بخشــی دربــاره خســارت ها و تهدیدهای 
احتمالی کــه در حوزه هــای مالی هــم به اعتمــاد عمومی 
آسیب می رســاند و هم منابع بیت المال را دچار چالش 
می کند، پیش نیاز تنظیم گری در این حوزه ها دانست. او 
به کارآفرینان و فعالان این حوزه توصیه کرد قانون گذاران 

را با در نظر گرفتن این دغدغه ها همراهی کنند.
نایب رئیس مجلس بعد از شنیدن مهم ترین دغدغه ها و 

موانع فعلی تنظیم گری حوزه رمزارز و بلاکچین به کمیته 
دانش بنیــان و اقتصاد دیجیتــال مجلس توصیــه کرد با 
همراهی اکوسیستم کسب وکاری این حوزه و سایر مراجع 
تصمیم گیر، از فرصت تدوین برنامه هفتم توســعه برای 
تنظیم گری حوزه رمزارز اســتفاده و پیشــنهادهایی را در 

این رابطه آماده کنند.

صنف و  مجتبــی توانگــر، رئیــس 
کسب وکارها 
خود را برای برنامه 
هفتم آماده 
می کنند

و  دانش بنیــان  کمیتــه 
اقتصاد دیجیتال مجلس 
هــم بــا اســتقبال از ایــن 
کــرد  تأکیــد  پیشــنهاد 
و  اقتصــادی  کمیســیون 
کمیتــه اقتصــاد دیجیتال 
مجلس پیگیری لازم را در ایــن زمینه انجام خواهند داد. 
توانگر گفت: »این کمیسیون به این منظور جلساتی را با 
همــکاری فعــالان و نهادهــای صنفــی حــوزه فین تــک و 
بلاکچین، بانک مرکــزی، وزارت صمــت، وزارت اقتصاد، 
ســتاد رمزارزش هــا و... ترتیــب خواهــد داد.« وی افزود: 
»اصلی تریــن پیشــران توســعه در ایــران آینــده، فنــاوری 
اطلاعات، اقتصاد دیجیتــال و صنعت بلا کچین و رمزارز 
اســت کــه اکنــون ایــن مزیت هــا به صــورت ســرریز در 

کشورهای همسایه عملیاتی شده است.«  
توانگــر ادامــه داد: »متأســفانه رویکــرد برخــی نهادهــا 
و تصمیم گیــران در ســال های اخیــر بــه  گونه ای بــوده که 
به جــای تســهیل توســعه فناوری هــای مالــی، یا فشــار و 
محدودیــت ایجاد کرده  اند یــا خود وارد رقابــت با فعالان 
این حوزه شده اند و نتیجه این امر را می توان در لطمه به 

رشد کشور در این عرصه دید.«

گلایه از الزامات  در ایــن جلســه مدیــران 
کســب وکارهای مختلــف پلیس فتا

ازجملــه ســکوهای تبــادل 
رمــزارز و کســب وکارهای 
پرداخت یــاری مهم تریــن 
چالش هــای الزاماتــی کــه 
اخیــراً توســط پلیــس فتــا 
بــرای صرافی های رمزارز تدوین شــده را برشــمردند. آنها 
تأکیــد کردنــد قانون گذاری هایــی از ایــن دســت بــه مرگ 
کســب وکارهای نــوآور و دانش بنیــان ایــن حــوزه منجــر 
خواهد شــد. موضوعی که به گفته آنها نتیجه اش سوق 
دادن کاربــران ایرانــی بــه ســوی صرافی های خارجــی و از 
دســت رفتــن فرصت هــای کارآفرینــی و اشــتغال زایی 

شرکت های داخلی خواهد بود 

نایب رئیس 
مجلس 

توصیه کرد 
با همراهی 

اکوسیستم 
کسب وکاری 

این حوزه و 
سایر مراجع 

تصمیم گیر، از 
فرصت تدوین 
برنامه هفتم 

توسعه برای 
تنظیم گری 

حوزه رمزارز 
استفاده کنند
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 پیاده سازی قرارداد های هوشمند در 
در  بلاکچیــن  صنعــت  توســعه 
بخش های مختلف می تواند بسیار 
کمک  کننــده باشــد. بــا توجــه بــه 
چالش هــای بلاکچیــن در کشــور، 
مقیاس پذیــری و ســرعت اجــرا، قانون گــذاری و اعمــال 
حاکمیت، حفظ محرمانگی اطلاعات، یادگیری و انطباق 
افراد، رقابت با سیستم های در حال کار و استانداردسازی 
قرارداد هوشــمند از چالش های اصلی بلاکچین در داخل 

کشور در آینده است.

اکثــر راهکارهایــی کــه در  به چه چیزی 
بلاکچیــن از آن صحبــت دلخوش باشیم؟

می شود، راهکارهایی است 
قراردادهــای  تحــت  کــه 
هوشمند قابل اجراست. بر 
اساس توضیحات زجاجی، 
»قــرارداد هوشــمند« یــک 
برنامه رایانه ای مورد توافق طرف های درگیر در یک قرارداد 
است که اجرای آن تضمین شــده و برگشت ناپذیر است و 
توســط هیــچ فــردی قابــل کنتــرل نیســت. قرارداد هــای 
هوشمند می توانند مشکلات موجود بر سر راه شفافیت، 
اعتماد، امنیت، در دسترس بودن، تغییرناپذیری، قابلیت 

بررسی و... را حل کنند. 
یکی از امیدهایی که به بلاکچیــن در آینده، یعنی حداقل 
۱۰ سال دیگر داریم، توسعه فناوری قرارداد های هوشمند 
اســت. یکی دیگر از امیدهای توســعه بلاکچیــن، برقراری 
ارتباطــات قابــل اعتمــاد بین ســازمانی اســت. یکــی از 
مشــکلاتی که همین الان در سیســتم های بین ســازمانی 
وجــود دارد، کاربــرد بین ســازمانی اســت. در اینجــا همان 
مشــکل اعتماد مطــرح اســت. هر ســازمانی بــه داده های 
خــودش اعتمــاد دارد، ولی به داده هــای ســازمان دیگر که 
با آن در ارتباط اســت، اعتماد ندارد و مشــکلات عظیمی 
در ایــن زمینه به وجــود می آید. همین نبــود اطمینان بین 
ســازمان های دیگــر در به اشــتراک گذاری اطلاعــات باعث 
می شــود عناوینی مانند بهداشــت الکترونیکی در کشور 
بــا ســایر نقــاط دنیــا رشــد و توســعه پیــدا نکنــد. توســعه 
کاربردهای بین سازمانی در زمینه سیستم های اطلاعاتی 

با استفاده از فناوری بلاکچین می تواند یکی از زمینه های 
امیدبخش بلاکچین برای آینده باشد.

حــل معضــل احــراز هویــت و اصــلاح نظــام احــراز هویت 
متمرکــز و غیرمتمرکــز، اســتفاده از رمزارزها برای توســعه 
تجارت جهانی و توســعه بلاکچین در صنایــع مختلف از 
دیگر امیدهایی اســت که انتظار می رود با اســتفاده از آن 

بتوان در آینده مشکلات این بخش ها را حل کرد.

اما در این مسیر چالش هایی  نگرانی های اصلی 
وجــود دارد کــه بایــد آنهــا را چیست؟

مدنظر قرار داشــت. چالش 
اول مشکلات مقیاس پذیری 
و ســرعت اجرا است.همین 
حالا خیلی از بلاکچین هایی 
که متولد می  شوند، این وعده 
را می دهند که مشکلات در زمینه مقیاس پذیری و سرعت را 
حل می کنند، اما در این زمینه مشکلات زیادی هست و وقتی 
این مشکل حل می شود که یک سیستم بلاکچین به صورت 
استاندارد پیاده سازی شود و سرعت انجام کارها را بالا ببرد. 
مثــلاً در صورتی یک سیســتم بلاکچیــن می توانــد چالش 
ســرعت را حل کند که تعــداد تراکنش هایــی را کــه در ثانیه 
ممکن است بین ۳۰ تا ۵۰ تا باشد، به حدود ۱۰۰ هزار تا ۵۰۰ 
هــزار در ثانیــه برســاند و بــا پشــتیبانی از سیســتم در حال 
تراکنش، امکان انجام فعالیت بانکی را به راحتی فراهم کند.

چالش بعدی قانون گذاری و اعمال حاکمیت است.  اینکه 
بتوانیم ســند یک خانه، زمیــن، اتومبیــل و... را به صورت 
ان اف تی دربیاوریم، یعنی توانسته ایم بخشی از مشکلات 
در ایــن زمینــه را به راحتــی حــل کنیــم، امــا در ایــن مــورد 
حکومت ها هســتند که باید اســناد به صــورت ان اف تی را 

بپذیرند. 
چالش بعــدی را حفظ محرمانگــی اطلاعــات، یادگیری و 
انطباق افــراد، انتظارات مــردم و استانداردســازی قرارداد 
هوشمند است و با توجه به چالش رقابت با سیستم های 
در حال کار  باید گفت اگر قرار باشد یک کاربرد بلاکچینی 
را در جامعــه پیــاده کنیــد کــه سیســتم فعلــی در آن کار 
می کند و جوابگوی نیازهاست، با مشکلات جدی روبه رو 
خواهید شد، چون باید با یک سیستم در حال کار رقابت 

کنید 

ما و کارکردهای بلاکچین

علیرضا زجاجی

مدیرعامل بنیاد 
»سور«

یادداشت
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هند قوانین محدودکننده مالیات بر کریپتو را در سال 
2۰2۳ بــدون تغییــر اعمال خواهــد کــرد. در واقع وزیر 
دارایــی هنــد، »نیرمــالا ســیتارامان« هنــگام رونمایی 
از بودجه این کشــور به رمــزارز، دارایی هــای دیجیتال 
مجــازی، بلاکچین یــا ارزهــای دیجیتال بانــک مرکزی 
)روپیــه دیجیتــال( اشــاره ای نکــرد که همیــن موضوع 

نشان دهنده برقراری آخرین قوانین مالیاتی است.
ســال گذشــته کشــور هنــد مالیات هــای ســختی را بر 
تراکنش های رمزنگاری وضع کرد که بر اســاس آن ۳۰ 
درصد مالیات بر سود و یک درصد مالیات کسر شده 
در مبدأ )TDS( روی همه تراکنش ها اعمال می شــود. 
پیش بینی هــای صنعــت مبنــی بــر اینکــه بازهم یک 
»دوره دردناک« شروع خواهد شد، ظاهراً به حقیقت 

پیوسته است.
بــلا فاصلــه پــس از ایــن خبــر، حجــم معامــلات ارز 
دیجیتال در این کشور کاهش یافت و هندی ها بیش 
از ۳/۸ میلیارد دلار حجم معامــلات را از صرافی های 
داخلی به صرافی های بین المللی بردند. اگرچه گفته 
شده دولت می خواهد در این تصمیم تجدیدنظر کند 
اما هنوز هیــچ چیز برای فعــالان رمــزارزی هند قطعی 

نیست و ترس ها کماکان پابرجاست.
»راجاگوپال منون«، معــاون یک صرافی کریپتویی در 
هند می گوید: »هیــچ تغییــری در مالیات های موجود 
بر کریپتوها اعمال نشده تا شرکت های کریپتو هندی 
ســود بیشــتری کســب کنند. ما امیدواریــم دولت در 
موضع خود در مورد مالیات کریپتو تجدید نظر کند.«

 »CoinDCX« مسامیت گوپتا«، یکی از بنیان گذاران«
- یکــی دیگــر از صرافی های هنــدی - می گویــد: »این 
موضوع برای کشــور ما و کســانی که در ایــن بخش در 
هنــد کار می کننــد، اتفاق خوشــایندی نیســت. اما او 
همچنان متعهــد به مشــارکت با دولت بــرای طراحی 
سیاست های مناسب خواهد بود.« هند از اوایل سال 
گذشته میلادی یک قانون مشخص کریپتویی را وضع 
کرده با این حــال تاکید داشــته مقــررات کریپتو بدون 

هماهنگی جهانی نمی تواند موفقیت آمیز باشد 

مالیات کمرشکن 
هندی ها
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فعالان کسب وکارهای 
رمزارزی ایران در دومین 
رویداد 9 ژانویه که 19 
دی ماه توسط مجموعه 
»راه کار« برگزار شد 
چه گفتند وبر چه چیزی 
تأکید داشتند؟

رویداد بزرگ
9 ژانویه

علی جهانی، هم بنیان گذار بیت پین
مهم تریــن اتفاقــی کــه اخیــراً افتــاد، محدودیت 
ســقف واریــز هر کــد ملــی بــه 2۵ میلیــون تومان 
و برداشــت تــا ســقف ۱۰۰ میلیــون تومــان در 

صرافی های رمزارز بود.

محمد حکیمی، مدیرعامل رمزینکس
فعالیت صرافی های رمزارزی در قالب یک شرکت 
تضامنــی، ممنوعیــت فعالیــت خارجی هــا در 
صرافی ها و امانی بودن پول کاربران از پیشنهادهای 
پیش نویس فراجاست که به نظر چالش زا هستند. 

04 03

زهیر سیفعلی، مدیرعامل اکسیر
از دید من این بازار همیشه یک بازار جدید  است. 
نظــر مــن ایــن اســت کــه بلاکچین هــای جدیــد که 
سرعت و امنیت را تأمین می کنند، می توانند نقش 

بسزایی در سال 2۰2۳ داشته باشند.

سعید عبادتی، مدیرعامل اکسبیتو
مشخص است که بانک مرکزی نمی خواهد زیر 
بار ماجرای تنظیم گری بــرود و وزارت اقتصاد هم 

نتوانسته آن را مجاب کند. 

02 01
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امیرحسین راد، مدیرعامل صرافی نوبیتکس
معضل این اســت که هر نهــاد مرتبط و بی ربط، 

یک بند قانونی به حوزه رمزارز اضافه می کند!

بردیا احمدنیا، مدیرعامل والکس
حالا بهترین زمان ورود بازیگــران حوزه بلاکچین و 

رمزارز برای ساختاردهی رگولاتوری است.

10 09

مصطفی قمری، مدیرعامل بینوست
 مخاطب کسب و کارهایی که ســاخته می شوند، 
نه مــن هســتم و نــه دیگــران؛ بلکــه نســل بعدی 

است.

جواد بهره، مدیرعامل مکس دیجیتال
سال 2۰2۳ ســالی اســت که باید توجه کنیم چه 
پروژه هایی قرار اســت بــا وب۳ و زندگی واقعی ما 

گره بخورد. 

08 07

هاجر سعیدی  نژاد، مدیرعامل آرتانیوم
در 2۰22 چهــار میلیــارد دلار بیشــتر از ســال قبــل 
سرمایه گذاری دررمزارز انجام شد و ۳4۸ استارتاپ 

در این زمینه توانستند سرمایه جذب کنند.

محمد قاسمی، مدیرعامل مزدکس 
ثابت شده که نمی توان فقط در محیط غیرمتمرکز 
اقتصاد را شــکل داد. هر اقتصاد برای توســعه به 

تجربه بشری، دارایی های مشهود و... نیاز دارد.

06 05
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یادداشت

 حقوق مردم و حقوق حاکمیت 
در معادله رمزارز

رضا قربانی

رئیس کمیسیون 
 فین تک سازمان 
نصر تهران

اکوسیســتم رمزارز ایران به یک نقطه عطف رســیده است. 
در شرایطی که جهان شاهد ســقوط صرافی رمزارز معتبر و 
شناخته شــده اف تی ایکس بوده و زمین خــوردن پروژه هایی 
ماننــد لونــا را دیده ایــم، در ایــران نیــز شــاهد برخــی تغییر و 
تحولات بوده ایم؛ از افزایش قیمت دلار بگیر تا بیشتر شدن 
فشــارها بر فعالان کســب وکارهای حــوزه رمزارزی ایــران. در 
ماه های گذشــته الزامات پلیس فتا بــرای صرافی های رمزارز 
اعلام شــده و فشــار بــر کســب وکارهای فعال به شــکل های 
گوناگون افزایــش یافته اســت. افزایش قیمــت دلار و برخی 
مســائل حاشــیه ای باعث شــده کســب وکارهای فعــال این 
حوزه بیشــتر از گذشــته زیر نورافکن های امنیتــی و نظارتی 
باشند و عده ای ریشه مشکلات کشور را در این اکوسیستم 
جست وجو کنند. متأسفانه برخی در حاکمیت، اکوسیستم 

رمزارزی را نه فرصت، بلکه تهدیدی برای کشور می دانند.
با وجود همه این فشارها در ۱۹ دی ماه امسال دومین رویداد ۹ 
ژانویه برگزار شد تا در این روزهای سخت فرصتی باشد برای 
گفت وگو و تلاشــی برای زدودن ابرهای تیره از آسمان رمزارز 
ایران. معتقــدم در این روزهای پرابهام بیشــتر از گذشــته به 

چنین تلاش هایی نیاز داریم.
با اینکــه تلاش های روشــنگرانه متعــددی در جریان اســت 
و معتقدم به مرور بلوغ اکوسیســتم رمــزارزی ایــران در حال 
افزایش است، اما نگرانی ها نیز کم نیست؛ با رشد هر حوزه ای 
قاعدتاً مشــکلات و چالش ها نیز به صورت تصاعدی رشــد 
می کنند. با اینکه کســب وکارهای این حوزه تــلاش کرده اند 
بیشــترین تعامــل را بــا حاکمیت داشــته باشــند، امــا هنوز 
مقررات دقیق و تدوین شده ای برای حوزه رمزارز وجود ندارد. 
با اینکه بســیاری از فعــالان جــدی این حوزه شناخته شــده 
هستند، ولی هنوز هم فضای فعالیت در این عرصه شفاف 

نیست.
این موضوعات نگران کننده هستند؛ در شرایطی که سره از 
ناسره مشخص نیســت، حیات و ممات یک حوزه به مویی 
بند اســت. متأســفانه برخی تصور می کنند بــا برخوردهای 
چکشــی می توان بــه نتیجه رســید. قبــول کنیــم حاکمیت 
نمی تواند بپذیرد حوزه ای در کشور رشــد کند و از فرصت ها 
بهره مند شود، ولی برای حاکمیت بهره مشخصی نداشته 
باشــد. مهم تریــن نقطه تمــاس حاکمیــت با کســب وکارها 
هم در مالیات و بیمه اســت. با اینکه برخی از کســب وکارها 
می گویند مالیات پرداخت می کنند، اما سازمان امور مالیاتی 

هر از چند وقت یک بار تهدیدهایی را علیه فعالان این عرصه 
مطرح می کند. قبول کنیــم تا زمانی که ایــن تهدیدها وجود 
دارد، عرصه رمزارز شکل نمی گیرد. به نظرم این همان نقطه 
حساســی اســت که فعالان عرصــه ماینینــگ بــه آن توجه 
نکردند و اگر امروز حال و روز صنعت ماینینگ خوب نیست 
و در تعامل با حاکمیت به نتیجه نرسیده اند، به همین عدم 
توجه ها باز می گردد. در حوزه تبادل شــاهد ایــن بوده ایم که 
فعالان ایــن عرصه همیشــه از در تعامل وارد شــده اند و این 
روحیه در ادامه مسیر هم باید حفظ شود و مراقب تندروی ها 

و کندروی ها باشیم.
به نظرم اکنون نقطه حساسی است و باید به مرور مسائلی 
ماننــد حقــوق مــردم و حقــوق حاکمیت مــورد توجــه جدی 
فعالان اکوسیســتم رمــزارزی قرار بگیــرد. تا امــروز بر حقوق 
کسب وکارها متمرکز بودیم؛ تأکید بر دو موضوعی که گفته 
شد، به این معنا نیست که حقوق کســب وکارها را نبینیم. 
بلکه معتقدم کسب وکارها رشد کرده اند، آن هم در شرایطی 
که قانونی وجود ندارد. حاکمیت هم به دلایل گوناگون حاضر 
نیست این حوزه را به صراحت به رسمیت بشناسد؛ شاید 
اولین گام در رسمیت بخشیدن به این حوزه تلاش برای تدقیق 
مفهوم دارایی دیجیتال باشد؛ آن هم در شرایطی که مفهوم 
دارایی نامشــهود اقبال چندانــی در بدنه حاکمیــت ندارد و 
هنوز ایــن دارایی فیزیکی اســت که معتبر اســت؛ حــالا کار 
سخت تری در پیش است و در این شرایط باید حقوق مردم و 
حقوق حاکمیت روشن شود. در این مسیر سخت معتقدم 
نقش رسانه های تخصصی را باید جدی گرفت و در کنار همه 
فعالیت های مربوط به بازاریابی، تبلیغات، روابط عمومی و 
برندینگ باید به رسانه های تخصصی کمک کرد تا تقویت 
شوند. کسب  وکارهایی که در این حوزه فعالیت می کنند، اگر 
رســانه های این حوزه را تقویت نکنند در ادامه مســیر دچار 
چالش های جــدی خواهند شــد. در نبود رســانه هایی که به 
بزرگ شــدن اکوسیســتم کمــک کنند، ما شــاهد فروپاشــی 
خواهیم بود. امروز باید کلیت یک اکوسیســتم به رسمیت 
شناخته شود و از وارد شدن به جنگ های تبلیغاتی اجتناب 

کرد.
امیدوارم همه فعالان عرصه رســانه های تخصصی و به طور 
خاص حوزه رمزارز، دارایی دیجیتال و بلاکچین بتوانند قوی تر 
از گذشــته ادامه دهند و زمینه رشــد متعادل اکوسیستم را 

فراهم کنند 
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